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سخنگوی وزارت بهداشت:

تعرفه  خدمات پزشکی  در سال 96
افزایش نمی یابد

سخنگوی وزارت بهداشت درباره تعیین تعرفه ها در سال 96 گفت: در صورتی که 
سال آینده افزایش قیمت در بنگاه های اقتصادی نداشته باشیم، تعرفه ها هم هیچ گونه 

افزایشی نخواهند داشت.
ایرج حریرچی افزود: اگر سازمان برنامه و بودجه و شورای عالی بیمه بررسی کند که 
ارائه خدمات در سال 96 مانند سال 95 بوده و هیچگونه افزایشی نخواهد داشت آنگاه 
وزارت بهداشت درخواست مبلغ اضافه تری ندارد. وی توضیح داد: اگر هزینه آب، برق، 
سوخت، حمل و نقل و دستمزد کارمندان همانند سال 95 باشد پس ارائه خدمات در 
سال 96 با همان قیمت سال 95 محاسبه شود.حریرچی تأکید کرد: نباید به بنگاه های 
اقتصادی از جمله بیمارستانها، آزمایشگاه ها و شرکت های تولید کننده دارو فشار بیاوریم 
بلکه باید به تناسب افزایش هزینه ها و قیمت ها در سال96 تعرفه ها نیز افزایش یابد این 
پیشنهاد ما بوده است و درخواست رقم اضافی نداریم بلکه پیشنهاد می کنیم برای مراکز 
خدمات سلامت نیز مثل دیگر بنگاه های اقتصادی از جمله نیروگاه ها اعمال افزایش 
داشته باشند.قائم مقام وزیر بهداشت درباره تأخیر زمان چندماهه اعلام تعرفه ها پس از 
سال جدید گفت: در 12سال گذشته تعرفه ها نقش مهمی در ارائه خدمات پیدا کرده 
اند اما در دولت تدبیر و امید متوسط تأخیر چندماهه و یکسال نیز قبل از سال جدید 
اعلام شده است. وی درباره روش محاسبه تعرفه قبل از اعلام تعرفه جدید برای بیماران 
افزود: بخش دولتی ارائه خدمت و بیمه ها تا قبل از اعلام تعرفه های جدید همان تعرفه 
گذشته را اعمال می کنند.حریرچی گفت: قانون بودجه برشی از برنامه ششم بوده که 
هنوز نهایی نشده است؛ بودجه دیروز جمع بندی شده است که امیدواریم دوستان بیمه 
هر کاری به نفع مردم است در مدت زمان تأخیر تعرفه های جدید انجام دهند.حریرچی 
درباره مطالبات وزارت بهداشت از بیمه ها نیز گفت: در دو هفته پایانی سال خبرهای 
خوبی خواهیم داشت،دیشب وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد، به گونه ای عمل 
خواهند کرد که  تا پایان سال 95 فقط مطالبات  چهار ماه باقی بماند.سخنگوی وزارت 
بهداشت افزود: امروز هزار میلیارد تومان به حساب سازمان بیمه سلامت واریز می شود 
و قول واریز 3 هزار میلیاردی نیز در چند روزه آینده داده شده است.حریرچی گفت: در 
چند ماه گذشته وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با مطالبات 10 هزار میلیارد 
تومانی به شدت تحت فشار بوده است که امیدواریم با دستورات اخیر رئیس جمهور  و 

معاون اول در هفته های پایانی سال شاهد خبرهای خوبی باشیم.

رئیس کمیسیون تلفیق ؛

باید جلوی فرار مالیاتی گرفته شود
رئیس کمیسیون تلفیق بودجه گفت: باید جلوی فرار مالیاتی گرفته شود زیرا اکنون 60 

درصد فرار مالیاتی در کشور وجود دارد.
غلامرضا تاجگردون  یکشنبه شب در برنامه تیتر امشب شبکه خبر سیما گفت: مجلس 
در بودجه 96 حدود ۷0 هزار میلیارد تومان برای فعالیت های عمرانی پیش بینی کرده 
است در حالی که برای تحقق رشد 5 درصد باید بودجه عمرانی چند برابر این مبلغ 
باشد. وی گفت: کمبود منابع با فاینانس، انتشار اوراق مشارکت، اختصاص سهم تولید 
از هدفمندی یارانه ها و جلوگیری از اختلالات فعالیت های اقتصادی دولت جبران می 
شود؛ بودجه 96 آشفتگی کمتری دارد و اختلالات بودجه ای در آن در مقایسه با بودجه 

های گذشته کمتر است.
تاجگردون گفت: بر اساس بودجه 96 قیمت ها افزایش نمی یابد، به اقشار ضعیف 
جامعه توجه شده، این بودجه  برخی سیاست های برنامه ششم را تأمین کرده است 
و حقوق بازنشستگان را همسان سازی می کند؛ برای جلوگیری از اختلال در اقتصاد 
کشور سیاست های مالی نباید در سیاست های پولی و ارزی تأثیر بگذارد بنابراین مجلس 

شورای اسلامی تلاش کرده است در تصویب بودجه این موضوع رعایت شود.
وی تصریح کرد: تلاش شده است اوراقی که دولت منتشر می کند بازار پول و ارز را 
خراب نکند و بر نرخ سود تسهیلات بانکی تأثیر نگذارد و این نرخ کاهش یابد؛ در بودجه 
سال آینده رشد اقتصادی پنج درصد پیش بینی شده است البته نفت و گاز و بخش 
کشاورزی رشد خود را کرده اند و برای تحقق رشد اقتصادی پنج درصد، بخش مسکن 
و صنعت باید رونق بگیرد. تاجگردون گفت: کاهش نرخ تورم بیش از این موجب بروز 
مشکلات در اقتصاد می شود و اگر یک یا دو درصد این نرخ افزایش یابد و موجب رونق 
بخش صنعت شود مشکلی نیست؛ اگر تورم را تحمیلی و تکلیفی کاهش دهیم به اقتصاد 
ضربه وارد می شود. رئیس کمیسیون تلفیق بودجه گفت: برای افزایش مستمری افراد 
تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی و سازمان بهزیستی به چهار هزار میلیارد تومان 
منابع نیاز است و مجلس شورای اسلامی دولت را مکلف کرده است در سال آینده چهار 
هزار میلیارد تومان از یارانه ثروتمندان جامعه را به سمت مستمری بگیران کمیته امداد 
و سازمان بهزیستی سوق دهد. تاجگردون افزود: درآمد مالیاتی در بودجه بر درآمد نفتی 
پیشی گرفته و در بودجه پیش بینی شده است درآمد مالیاتی کشور 20 درصد افزایش 
یابد. وی گفت: باید جلوی فرار مالیاتی گرفته شود زیرا اکنون 60 درصد فرار مالیاتی در 
کشور وجود دارد. علی اصغر یوسف نژاد عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی نیز در 
این برنامه گفت: بودجه سال آینده پاسخگویی دستگاه ها را در هزینه کرد بودجه تقویت 
کرده و به عدالت اجتماعی توجه و تسلط بانک مرکزی و دیوان محاسبات را بر بودجه 
افزایش داده است. وی افزود: بودجه 96 بر سیاست های بالادستی تطبیق دارد و واقع 
بینانه است؛ بودجه سال آینده در تصمیم گیری ها و درآمدها غیرمتمرکز شده است؛ این 
در حالی است که نرخ سود بانکی و تورم در دنیا یکسان یا نزدیک به هم است، در ایران 
این گونه نیست و نرخ سود را فعالیت هایی به جز فعالیت بودجه ای تعیین می کند. عضو 
هیئت رئیسه مجلس گفت: در بودجه سال آینده به دولت اجازه داده ایم که در بخش 
هایی با اختیار فعالیت های بیشتری برای محقق کردن رشد اقتصادی پنج درصد انجام 
دهد. یوسف نژاد افزود: در برنامه توسعه ششم چارچوب رونق بخش مسکن برنامه ریزی 
شده است. وی گفت: بخش صنعت و مسکن دو سال رکود را پشت سر گذاشته اند و 
اکنون زمان رونق این دو بخش صنعتی است. یوسف نژاد افزود: قرار نیست بودجه سال 
آینده همه مشکلات را حل کند. وی گفت: تغییر قابل ملاحظه ای برای سال آینده در 
بخش صنعت و مسکن در بودجه 96 دیده نشده است. عضو هیئت رئیسه مجلس افزود: 
راهکارهای پرداخت تسهیلات بانکی به صنایع در بودجه 96 آورده شده است. یوسف 
نژاد گفت: در بودجه سال آینده 330 میلیارد تومان معادل 100 میلیون دلار برای مقابله 

با ریزگردها در نظر گرفته و در اختیار دولت گذاشته شده است.

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید  اعلام کرد

پرداخت۱۴5۰میلیارد وام اشتغال درسال95
 مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با اشاره به پرداخت 1۴50 میلیارد تومان تسهیلات 
اشتغالزایی از ابتدای امسال، از بررسی لایحه 1.5 میلیاردی صندوق توسعه ملی برای 

اشتغال تا پایان سال در مجلس خبرداد. 
اصغر نورالله زاده ، با تشریح عملکلرد صندوق کارآفرینی امید در سال 95 گفت: در سال 
جاری تاکنون 1۴50 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی توسط صندوق پرداخت شده 
است. وی با بیان اینکه این میزان تسهیلات به 10۸ هزار نفر پرداخت شده که 50 درصد 
بیش از سنوات گذشته عملکرد صندوق است، گفت: تسهیلات اشتغالزایی صندوق در 
بخش های مختلف اقتصادی اعم از صنعت، خدمات و کشاورزی پرداخت شده است؛ 
البته بخشی از تسهیلات در بخش ازدواج پرداخت شد. مدیرعامل صندوق کارآفرینی 
امید درباره آخرین وضعیت اختصاص 1.5 میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه برای 
اشتغال گفت: با توجه به اینکه با بحران بیکاری مواجه شدیم و خیل عظیمی از جمعیت 
بیکار از سال های گذشته و فارغ التحصیلان فعلی متقاضی شغل شدند از همین رو با 
کسب مجوز از رهبر معظم انقلاب و نظر مساعد ایشان، لایحه اختصاص 1.5میلیارد از 
منابع صندوق توسعه ملی برای اشتغالزایی تهیه و به مجلس شورای اسلامی ارائه شد. 
وی ادامه داد: یک فوریت این لایحه پیش از ورود مجلس به لایحه برنامه ششم توسعه 
در صحن علنی به تصویب رسید اما با توجه به روزهای فشرده مجلس برای بررسی 
لوایح برنامه ششم توسعه و بودجه 96، رسیدگی به این لایحه به زودی و تا پیش از 
پایان سال در دستور کار مجلس قرار خواهد گرفت. این تسهیلات معادل حدود 5 هزار 
میلیارد تومان است که در صورت تصویب در مجلس، برای طرح های اشتغالزا با کارمزد 
۴ درصد و البته به صورت مدیریت شده پرداخت می شود. متقاضیان از زمان دریافت این 
تسهیلات یک سال فرصت دارند تا طرح خود را اجرا کنند؛ این طرح ها می تواند شامل 
احداث یک واحد تولیدی یا تامین و تجهیز ماشین آلات صنعتی و تولیدی باشد، ضمن 
اینکه این تسهیلات نیز به صورت مرحله ای به تناسب پیشرفت فیزیکی طرح مورد نظر 
اختصاص می یابد.  حداقل آورده متقاضیان برای تسهیلات کمتر از 100 میلیون تومان، 
باید 10 درصد از تسهیلات درخواستی باشد به عنوان مثال اگر فردی تقاضای دریافت 
100 میلیون تومان برای طرحی داشته باشد باید حداقل 10 میلیون تومان آورده داشته 
باشد. همچنین حداقل آورده متقاضیان برای دریافت تسهیلات اشتغالزایی بیش از 100 
میلیون تومان، 20 درصد از کل تسهیلات درخواستی است. حتی چند فرد در یک روستا 
یا مناطق محروم می توانند با مشارکت یکدیگر نسبت به دریافت یک فقره تسهیلات اقدام 
کنند تا ضمن تقسیم حداقل آورده بین متقاضیان، اشتغال منطقه مورد نظر نیز با اشتغال 
افراد رونق بیشتری بگیرد. بر اساس این گزارش، یک فوریت لایحه اعطای تسهیلات از 
محل منابع صندوق توسعه ملی برای ایجاد اشتغال در جلسه علنی 1۴ آذر بررسی شد 
که در نهایت نمایندگان مجلس با یک فوریت این لایحه با 16۸ رای موافق، 31 رای 

مخالف و ۷ رای ممتنع از مجموع 251 نماینده حاضر در صحن علنی، موافقت کردند.

وزیر اقتصاد :

چاره ای جز حضور در اقتصاد بین المللی نداریم 
وزیر اقتصاد گفت : اقتصاد مقاومتی که 
جهت گیری اقتصاد مارا تشکیل می دهد، 
برون گرا است و اگر میخواهیم از ظرفیت 
داخلی به خوبی استفاده کنیم چاره ای 
جز حضور در اقتصاد بین المللی نداریم. 

علی طیب نیا  در مراسم رونمایی از 
کالا  بورس  در  پسته  معاملات  سامانه 
گفت: پسته یکی از مزیت های بخش 
این  در  امروز  و  است  ایران  کشاورزی 
بازار  به نوعی شاهد پیوند بین  جلسه 
سرمایه و کشاورزی هستیم این در حالی است که در فرایند ایجاد اشتغال و مقابله با فقر، 
مجبور به تمرکز برروی بخش کشاورزی هستیم.   وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: در 
عین حال امنیت غذایی که در استقلال کشور هم نقش دارد، از کشاورزی است و راه 
اندازی معاملات پسته در بورس یکی از راههای جهانی شدن پسته است. شکل گیری 
یک بازار منسجم و فرایند کشف قیمت در یک بازار رقابتی سبب حضور این محصول 
در بازارهای بین الملل است.   وی تصریح کرد: اقتصاد مقاومتی که جهت گیری اقتصاد 
مارا تشکیل می دهد، برون گرا است و اگر میخواهیم از ظرفیت داخلی به خوبی استفاده 
کنیم چاره ای جز حضور در اقتصاد بین المللی نداریم. به گفته طیب نیا، اقدامی که 
امروز صورت گرفت و در آینده شاهد تعمیم این امر به سایر محصولات هم خواهیم بود، 
به جهانی شدن پسته کمک کند.  وی اظهار داشت: از زمان تصویب قانون جدید بازار 
سرمایه  که امکان معرفی ابزارهای نوین مالی فراهم شد، شاهد گسترش بورس هستیم. 
ما مصمم هستیم از ظرفیتهای موجود در بورس برای بخش کشاورزی استفاده کنیم و 
بر این اساس سیاست قیمت تنظیمی که به جای خرید تضمینی تعیین  شده، فرایند  
را سهل کرده است. طیب نیا گفت: آنچه هدف اصلی است دستیابی به رشد اقتصادی 
پایدار است که باعث کاهش فقر شود ضمن اینکه بازار سرمایه هم باید نقش آفرینی 
کند.  وزیر اقتصاد گفت: نظام مالی کشور پاسخگوی تامین نیاز نیست و مشکل عمده 
ما در نظام تامین مالی است که بانک محور است؛ پس باید بازار سرمایه را فعال کرد، 
برای اینکه نظام بانکی بتواند کار خود را به درستی انجام دهد برنامه ای جامع تدارک 
دیده شده است. وی افزود : باید در جهت تسویه بدهی دولت برنامه داشته باشیم. وزیر 
اقتصاد ادامه داد: بازار سرمایه باید محل مناسبی برای نگهداری دارایی های مردم باشد 
و فعالیت های اقتصادی را هم پشتیبانی کند، این در صورتی است که خانوارها پس 
انداز دارند و پس اندازها روی هم انباشته و تبدیل به دارایی مردم شده است بنابراین 
آنها حق دارند دارایی خود را در یک بازار شفاف نگهداری کنند و جایی قرار دهند که 
روی بازدهی آن می توانند حساب باز کرده و ریسک آن را ارزیابی و محک بزنند. وی 
افزود: جایی که دارایی از قدرت نقدشوندگی مناسب برخوردار باشد یکی از خواسته های 
مردم است که بهترین فضا نیز همان بازار سرمایه بوده که مردم می توانند وارد آن شده 
و سرمایه گذاری نمایند، این در شرایطی است که به صورت سنتی مردم عادت دارند 
که دارایی های خود را در املاک، مستغلات، طلا و عتیقه وارد کرده و منتظر سود آن 
باشند در حالی که بازار سرمایه می تواند به خوبی در این حوزه نقش آفرینی کرده و در 
خدمت توسعه کشور باشد. این عضو کابینه یازدهم خاطرنشان کرد: معاملات باید در بازار 
شفافی صورت گیرد و مجرایی برای آن قرار گیرد که ثروت از دارایی به سرمایه تبدیل 
شود ضمن اینکه دارایی مولد که منشا تولید نبود در این بازار می تواند به یک دارایی 
مولد تبدیل شود. طیب نیا ادامه داد: یکی از اقدامات اصلی دولت راه اندازی بازار بدهی 
است به این معنی که تا دو سال قبل که در بازار سرمایه کشور چنین مکانیزمی وجود 
نداشت و از سال 9۴ بازار بدهی راه اندازی شده که بر مبنای اوراقی در اختیار طلبکاران 
از دولت قرار گرفت که می تواند آن را مورد معامله قرار دهند. این در شرایطی است که 
دولت از راه اندازی این بازار دو هدف عمده را پیگیری می کرد. وی در توضیح این مطلب 
خاطرنشان کرد: در بازار اقتصاد و بازار سرمایه، برنامه ایجاد و راه اندازی بازار بدهی تهیه 
شد که هدف اول آن تامین مالی بنگاه های تولیدی با اولویت بنگاه های بخش خصوصی 
بود و هدف دوم آن ساماندهی بدهی های دولت تعریف شده بود نه اینکه بدهی جدیدی 
برای آن ایجاد کند بلکه ساماندهی بدهی های موجود دولت دنبال می شد. طیب نیا 
گفت: شاهد این هستیم که دولت بدهی هایی دارد که فارغ از میزان آن، این بدهی ها 
به سامان نبود. این در شرایطی است که اگر فردی طلبی از دولت داشت نمی توانست 
آن را به عنوان وثیقه برای وام گیری قرار داده و یا آن را معامله کند و یا حتی بتواند روی 
جریان سود آن حساب باز کند پس نحوه پرداخت و تسویه طلب مشخص نبود و بازار 
بدهی می توانست در جهت ساماندهی های بدهی دولت قرار گیرد. وی خاطرنشان کرد: 
به دلیل محدودیت هایی که در بودجه دولت وجود دارد سازمان برنامه و بودجه مجبور 
است بخشی از ظرفیت این بازار را در خدمت رفع نیازهای مالی ضروری و اجتناب ناپذیر 
دولت قرار دهد ولی جهت گیری اصلی ما این است که بازار بدهی در خدمت بخش 

خصوصی کشور باشد.

پزشکیان نایب رییس مجلس :

سیستم پرداخت ها در کشور باید از ریشه
 اصلاح شود 

نایب رییس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد که سیستم پرداخت ها در کشور باید 
از ریشه اصلاح شده و در جاده شفافیت قرار گیرد.   مسعود پزشکیان ، با بیان اینکه 
مکانیزم های پرداخت حقوق و مزایا مشکل قانونی و ساختاری دارد، گفت: از لحاظ علمی 
روش مناسب برای پرداخت مشخص نشده است و این سبب شده که قوانین و مقررات 
شکافی عمیق بین حداقل و حداکثر ایجاد کند. نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو 
در مجلس شورای اسلامی، با اشاره به اینکه یک پزشک 3 میلیون و یک پزشک 300 
میلیون درآمد دارد، افزود:برای قانونی کردن حقوق و مزایا به عنوان مثال سقف 100 
میلیون تومان برای دریافتی ها در نظر گرفته می شود، اما این سوال مطرح می شود که 
چرا باید یک پزشک 3 میلیون و پزشکی 100 میلیون تومان حقوق و مزایا دریافت کند؟
تصمیمات شخصی که جهت و مسیر کشور را مشخص می کند،می تواند از 

تصمیمات یک پزشک موثرتر باشد
پزشکیان با بیان اینکه بیمه درمان روستاییان در زمان تصدی وزارت بهداشت و درمان 
توسط بنده تبدیل به قانون شد،ادامه داد:با اجرای این قانون نزدیک به 25 میلیون تحت 

پوشش بیمه ای قرار گرفتند، که تا پیش از آن خدماتی از آن دریافت نمی کردند،
وی یادآور شد:تصمیمات شخصی که جهت و مسیر کشور را مشخص می کند،می 
تواند از تصمیمات یک پزشک موثرتر باشد، چرا که بنده اگر تا پایان عمرمم جراحی 
می کردم نمی توانستم روستاییان را بیمه کنم، اما در زمان تصدی وزارت بهداشت این 

اقدام انجام شد.
چهارچوب فراگیر علمی برای پرداختی ها در نظر گرفته شود

وی با بیان اینکه هر تصمیمی که بتواند مشکلات کشور را حل کند، تصمیمی عاقلانه 
تر، کارشناسی تر و علمی تر است، افزود:تصمیم هایی که بدون مبنای علمی اتخاذ شوند، 
کشور را گرفتار می کنند، در کشورهای مختلف بین یک کارگر و جراح فاصله درآمدی 

بسیار کم است، که حداکثر آن به 5 برابر می رسد، نه 50 برابر.
این نماینده مردم در مجلس دهم، با بیان اینکه باید چهارچوب فراگیر علمی برای 
پرداختی ها در نظر گرفته شود، ادامه داد:آیا افرادی که حقوق های نجومی دریافت می 
کنند، خلاف قانون عمل کرده اند؟ این افراد اظهار می کنند، مگر ما گفته بودیم که این 

حقوق ها را به حساب ما واریز کنند؟، پس ما در این دریافتی ها مقشی نداریم.
روزنه های دریافتی غیرمتعارف مدیران نباید باز باشد

پزشکیان با تاکید بر لزوم فراگیر بودن مقررات اظهار کرد:اگر حقوق مدیران کم شود 
و مدیران در سیستم های بیرونی 100 برابر درآمد داشته باشند، آیا در سیستم دولتی 

مدیر می ماند؟ حاکم باید برای تمام حکومت قانون و چهارچوب تعیین کند.
وی با بیان اینکه نباید روزنه های دریافتی غیرمتعارف مدیران باز باشد، افزود:اگر نسخه 
جامعی برای حقوق ها و دریافتی ها نوشته شود، بیکاری، فقر و رانت از بین می رود، لذا 

برای از بین رفتن این معضلات باید روش علمی و کارشناسی را پیش گرفت.
جاده دریافتی ها و پرداختی ها باید شفاف شود

پزشکیان ادامه داد:تمامی مسئولان در ایجاد روند دریافتی های غیرمتعارف مقصر 
بودند و نمی توان گفت که مجلس یا دولت در این امر مقصر هستند، لذا باید مشکل 

پیدا شود، نه اینکه به دنبال مقصر بود، با پیدا کردن مشکل دیگر مقصری وجود ندارد.
وی با بیان اینکه جاده دریافتی ها و حقوق ها باید شفاف شود، گفت:کارشناسان 
باید روش های مختلفی پیشنهاد دهند، تا بتوان از بین این گزینه ها بهترین گزینه را 

انتخاب کرد.
سیستم پرداخت ها در کشور باید از ریشه اصلاح شود

پزشکیان با تاکید بر اینکه سیستم پرداخت در کشور باید از ریشه اصلاح شده و به یک 
روش علمی تبدیل شود، افزود:روش علمی دریافت حقوق و مزایا باید در تمامی سطوح 
اعمال شود، لذا به این منظور دولت باید با انجام کار کارشناسی، با مطالعه تطبیقی با 
کشورهای دنیا به مجلس لایحه ارسال کند و آینده را ترسیم  کرده و مجلس باید این 
لایحه را با انجام بحث و بررسی تصویب کند. نایب رییس مجلس شورای اسلامی،با بیان 
اینکه لایحه قانون مدیریت خدمات کشوری باید با انجام کار کارشناسی به مجلس ارسال 
شود، تصریح کرد:نگاه جدید کارشناسی باید در کشور تزریق شود نه اینکه با تخریب و 
تهمت تمامی گناهان به گردن یک شخص یا گروه بیفتد، نگاه ها و قضاوت ها باید راه 

حل محور باشد، تا بتوان مشکلات را رفع کرد.



ورزشی 44

 چند خطی برای صادق محرمی ستاره جوان پرسپولیس

مهدوی کیای دیگری در راه است!
 شاید آن روز که با حضور حسین ماهینی، رامین رضاییان هم به جمع سرخپوشان 

برگشت، هیچکس شانسی برای درخشش صادق محرمی تصور نمی کرد.
برانکو ایوانکویچ در موعد نقل و انتقالات تابستانی برای پست دفاع راست روی دو 
گزینه حساب کرد. در درجه اول حسین ماهینی و برای جای خالی احتمالی او صادق 
محرمی. جوان کم نام و نشان شمالی که فقط 21 سال داشت و کسی هم احتمالا تا 
زمان پیوستنش به پرسپولیس نام او را نشنیده بود. طی چند هفته ابتدایی لیگ، صادق 
اصلا فرصتی برای خودنمایی پیدا نکرد چون ماهینی با تجربه به خوبی سمت راست سرخ 
ها را بیمه کرده بود. کابوس محرمی جوان آنجایی شروع شد که رامین رضاییان پس از 
کش و قوس های فراوان مجددا به جمع شاگردان پروفسور بازگشت و پرسپولیس دوباره 
صاحب یک دفاع راست در سطح تیم ملی شد. شاید در آن مقطع دغدغه اصلی هواداران 
پرسپولیس و کارشناسان این بود که برانکو بین رامین و ماهینی کدام را ترجیح می دهد 
و اصلا نام صادق محرمی مطرح نبود تا نیم فصل اول بدون کوچک ترین جذابیت و 
هیجانی برای او در پرسپولیس به پایان برسد. اما کم کم آغوش باز لیگ شانزدهم، صادق 
را هم مثل سایر جوانان با استعداد در خود جا داد. کمبود های پرسپولیس در پست 
های مختلفی مثل دفاع وسط، دفاع چپ و حتی هافبک دفاعی کاری کرد که حسین 
ماهینی بار خود را از سمت راست ببندد تا یکی از رقبای محرمی از میدان به در شود. 
رفتن امید عالیشاه از پرسپولیس و میل زیاد رضاییان به حمله که تا حدودی او را از انجام 
وظایف دفاعی باز می داشت کاری کرد که برانکو از رامین در ضلع راست لوزی اش به 
عنوان هافبک راست استفاده کند و بالاخره در نیم فصل دوم فرصت به بازیکن سابق 
ملوان در پست دفاع راست برسد تا بتواند خود را نشان دهد. شاید نقطه عطف حضور 
او در ترکیب پرسپولیس به دربی ۸۴ برگردد. جایی که با عملکرد خوب خود اجازه نفوذ 
به سرعتی های استقلال را از جناح راست پرسپولیس نداد و عملکردش در پایان بازی 
به گونه ای بود که هواداران خشمگین پرسپولیس اگر می خواستند فقط از تلاش و 
جنگندگی یک بازیکن قدردانی کنند آن بازیکن صادق محرمی بود. تحسین همگان از 
کیفیت بالای محرمی باعث شد تا او همچنان در ترکیب پرسپولیس بماند و عملا دیگر 
فرصتی برای حضور دو ستاره با تجربه و نامدار سرخ ها در دفاع راست نباشد. از بازی با 
الوحده امارات به این سو، قطعا شرایط برای محرمی خاص و ویژه است. زیرا برانکو رامین 
رضاییان)جدی ترین رقیب محرمی در پست دفاع راست( را از تیم اخراج کرده است و 
با توجه به اینکه ماهینی دیگر کمتر در سمت راست خط دفاعی استفاده می شود، الان 
صادق محرمی تنها امید برانکو در سمت راست است که البته پاسخ اعتماد مربی کروات 
سرخ ها به خوبی توسط شماره 1۷ تیم داده شد. محرمی که از سرعت بالایی برخوردار 
است هم در فاز حمله به موقع و موثر ظاهر می شود و هم وظایف دفاعی اش را به خوبی 
انجام می دهد. او در دوبازی پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا به بال چپ های گران 
قیمت الهلال و الوحده فرصت هنرنمایی نداد و زمینه موفقیت پرسپولیس را در این دو 
مسابقه سخت فراهم کرد. او که در بازی مقابل نفت تهران هم یکی از ستاره های تیمش 
بود، در لحظات رو به پایان بازی به قدری اعتماد به نفس پیدا کرده بود که با حرکات 
پا به توپ و هنرنمایی هایش، پیمان یوسفی را مجاب کرد تا عبارت "دریبل های مسی 

وار" را برای او استفاده کند.
درخشش صادق محاسبات سمت راست فوتبال ایران را بر هم زد!

داستان رضاییان و پرسپولیس فعلا به پایان رسیده است. دفاع راست ملی پوش، دیگر 
جایی در ارنج برانکو ندارد اما قطعا هنوز مرد اول کی روش برای بازی در سمت راست 
تیم ملی ایران است. با این حال، در روزهایی وریا غفوری به روزهای اوج خودش با پیراهن 
استقلال برگشته و برانکو هم قطعا در ادامه فصل به صادق محرمی جوان میدان خواهد 
داد، کی روش اگر بخواهد به همان رویه سابقش مبنی بر بازی دادن به رامین بدون تیم 
ادامه دهد، قطعا هم او هم بازیکن مورد علاقه اش تحت فشار زیاد رسانه ها و افکار عمومی 
قرار خواهند گرفت زیرا محرمی به قدری خوب بوده است که لیاقت دعوت شدن به تیم 

ملی و یا حداقل دیده شدن توسط کادر تیم ملی را داشته باشد.

به چه حقی به بازیکن ۱۰۰ میلیونی
 8۰۰ میلیون دادید؟

عضو هیات مدیره استقلال گفته با بازیکنی که قیمتش 100 میلیون بوده ۸00 میلیون 
قرارداد بسته اند.

حسین زمانی عضو هیات مدیره باشگاه استقلال امروز در مصاحبه ای به یک نکته 
اشاره کرد که می تواند قابل تامل باشد. او به اعتصاب بازیکنان استقلال و اینکه آنها 
از کسر قراردادها ناراضی هستند واکنش نشان داد و گفت: »امسال قراردادهایی با تیم 
امضا شده بود که اعضای هیأت مدیره موافق آن نبودند ولی ما به تعهدات باشگاه عمل 
کردیم که تیم سر و سامان پیدا کند و این موضوع به احترام مدیریت و کادر باشگاه بود. 
قرارداد بازیکنی که 100 میلیون بوده ۸00 میلیون به امضا رسیده و از نظر سایر اعضا این 
قراردادها معقول نبود ولی همان طور که گفتم به احترام کادر فنی ما به تعهداتمان عمل 
کردیم.« این سوال پیش می آید که باشگاه استقلال و هیات مدیره به چه حقی قرارداد 
بازیکنی که 100 میلیون بوده را ۸00 میلیون بسته اند. اوایل فصل هم از یک بازیکن نام 
برده می شد که قراردادش در تیم سابق 190 میلیون بوده اما با رقم ۷50 میلیون تومانی 
به استقلال آمده است. سوالی که پیش می آید این است که آیا کادر فنی باشگاه باید 
رقم بازیکنان را تعیین کند؟ همواره در فوتبال اروپا و روز دنیا شاهد این هستیم که مربی 
لیست مورد نیازش را به باشگاه می دهد و این مدیر اجرایی است که با بازیکن مورد نظر بر 
سر مسائل مالی توافق می کند. کاری که لوچانو موجی در یوونتوس انجام می داد و هرگز 
کاپلو در مسائل مالی دخالت نمی کرد.  وقتی باشگاه های ما و مخصوصا پرسپولیس و 
استقلال دولتی هستند و از بیت المال خرج می کنند، چه دلیلی دارد ۷00 میلیون اضافه 
به بازیکنی داده شود که تنها 10 دقیقه برای استقلال بازی کرده است؟ و چه راحت عضو 
هیات مدیره باشگاه در رسانه ها چنین صحبت هایی می کند. حسین زمانی می گوید 
به احترام کادر فنی چنین قرارداد هایی امضا شده اما به نظر می رسد یادش رفته که 
خودش عضو هیات مدیره است و آنها هستند که سقف بودجه باشگاه را تعیین می کنند. 
آنها هستند که باید روی کار مدیریت باشگاه و سرمربی نظارت کنند نه این که با یک 
جمله، خودشان را کنار بکشند و طوری وانمود کنند که در این اتفاقات هیچ نقشی ندارند.

تیم ملی فوتبال ایران بالاخره تجهیز می شود؟

اتوبوس مدرن شاگردان کی روش و معضلی به 
نام شماره گذاری!

مسئولان فدراسیون فوتبال برای استفاده از اتوبوس مدرن، پیشرفته و جدید تیم ملی 
بزرگسالان با یک مشکل مواجه شده اند تا جایی که استفاده از آن برای اردوهای پیش 

رو در هاله ای از ابهام است.
 اردوی تیم   ملی فوتبال ایران از 26 اسفند آغاز می شود و فدراسیون فوتبال هم در 
حال  فراهم کردن هر چه بهتر امکانات برای این تیم است. در این راستا از چندی پیش، 
مسوولان فدراسیون اقدام به خرید یک دستگاه اتوبوس مدرن و پیشرفته برای شاگردان 
کارلوس کی روش کرده اند. مهدی تاج و محمدرضا ساکت نیز پس از دردسرهای فراوان 
این اتوبوس را از گمرک ترخیص کرده اند تا شاید شاگردان کی روش در اردوی پیش رو 
بتوانند از آن استفاده کنند. اتوبوس مذکور هم اکنون در حال  آماده سازی برای استفاده 
ملی پوشان است و اقدامات نهایی برای طراحی بدنه آن در حال انجام است، اما کماکان 
یک مشکل بزرگ پیش روی فدراسیون فوتبال و تیم   ملی برای استفاده از این اتوبوس 
قرار دارد. اتوبوس تهیه شده توسط فدراسیون فوتبال دارای پنج محور است و نسبت به 
سایر اتوبوس ها اندازه بزرگتری دارد و همین موضوع محل مناقشه فدراسیون فوتبال با 
پلیس راهنمایی و رانندگی شده است. پلیس راهور هنوز مجوز پلاک گذاری این اتوبوس 
را صادر نکرده و ظاهرا ایراد گرفته که این اتوبوس می تواند بار ترافیکی ایجاد کند. این 
اتوبوس اگر در خدمت تیم ملی قرار گیرد، یکی از مجهزترین اتوبوس های موجود در 
دنیاست و حد استاندارد تیم های بزرگ و بین المللی را داراست. طرح در نظر گرفته شده 
برای بدنه این اتوبوس، سه یوز به رنگ های پرچم ایران هستند که در سایز بزرگ در دو 
طرف اتوبوس نقش خواهد بست. پیش از این هم در شهریور ماه و در دیداری که اسحاق 
جهانگیری، معاون اول رییس جمهور با تیم   ملی فوتبال داشت، از یک دستگاه اتوبوس با 

طرح تیم   ملی رونمایی شد که گویا این اتوبوس معمولی و اجاره ای بوده است.

قهرمانی امید نمازی 
با تیم ملی فوتبال جوانان آمریکا

تیم ملی فوتبال جوانان آمریکا با هدایت مربی سابق تیم ملی ایران موفق به قهرمانی 
در رقابت های قهرمانی جوانان کونکاکاف شد. تیم فوتبال جوانان آمریکا با هدایت امید 
نمازی توانست در فینال رقابت های جوانان آمریکای مرکزی و کونکاکاف با برتری برابر 
هندوراس به عنوان قهرمانی برسد. آمریکا موفق شد در ضربات پنالتی با نتیجه  5 بر 3 
برابر هندوراس به برتری برسد و عنوان قهرمانی را برای اولین بار کسب کند. امید نمازی 

پیش تر به عنوان دستیار کارلوس کی روش در تیم ملی ایران فعالیت می کرد.
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تهدید بازیکنان استقلال

مقابل سایپا و لوکوموتیو بازی نمی کنیم
بازیکنان تیم فوتبال استقلال در حالی روز یکشنبه تمرین نکردند که از بدقولی 
مسئولان باشگاه ناراحتند؛ آنها حتی تهدید کرده اند در صورت عدم پرداخت قراردادشان 

مقابل سایپا و لوکوموتیو بازی نمی کنند.
هرچند بحث اعتصاب بازیکنان تیم فوتبال استقلال در تمرین روز گذشته از سوی این 
باشگاه تکذیب شد ولی شاگردان علیرضا منصوریان به خاطر بدقولی مسئولان باشگاه 
حتی تصمیمات بزرگتری در سردارند و تهدید کرده اند مقابل سایپا در لیگ برتر و 

لوکوموتیو ازبکستان در لیگ قهرمانان آسیا هم بازی نمی کنند.
موضوع اعتراض استقلالی ها بابت عدم دریافت مطالباتشان موضوع امروز و دیروز 
نیست. برخی از بازیکنان این تیم با وجود آنکه رقم قرارداد بالایی ندارند اما از سال 
گذشته حقوق و مطالبات خود را دریافت نکرده اند. این مشکل به صورت جدی و بعد 
از بازی استقلال با التعاون عربستان در مسقط عمان خودش را نشان داد؛ زمانی که 
بازیکنان به جای جشن پیروزی و در حالی که منصوریان در کنفرانس خبری بود تصمیم 
گرفتند در صورت عدم دریافت مطالبات و پاداش هایی که به آنها وعده داده شده بود 
در دیدار های لیگ برتر به میدان نروند. سید رضا افتخاری مدیرعامل باشگاه استقلال 
در همان لحظات با حضور در رختکن این تیم اعلام کرد که مطالبات بازیکنان قبل از 
بازی با سیاه جامگان پرداخت خواهد شد. به این ترتیب تهدید بازیکنان مسکوت ماند 
اما پس از بازی با سیاه جامگان رختکن استقلال دوباره مشوش شد و به این ترتیب 
بازیکنان قرار گذاشتند که تا زمان دریافت قراردادهایشان، در دیدارهای بعدی بازی 
نکنند. در میان بازیکنان معترض حتی مهدی رحمتی و خسرو حیدری که مطالبات 
خود را از استقلال گرفته اند هم دیده می شوند. هرایر مگویان که از سال گذشته از 
استقلال طلب دارد و همچنین بهنام برزای، محسن کریمی و فرشید اسماعیلی هم 
به خاطر مشکلات مالی در کنار سایر بازیکنان هستند. با این وجود منصوریان پس از 
بازگشت از کنفرانس خبری بازی با سیاه جامگان سعی کرد بازیکنان را متقاعد کند که 
در تمرین بعد از بازی با سیاه جامگان )روز یکشنبه( حاضر شوند. منصوریان در رختکن 
به بازیکنانش گفت: استقلال شرایط خوبی پیدا کرده و از  شما می خواهم که این روند 
را به هم نزنید و تمرینات را ادامه بدهید و مقابل سایپا به میدان بروید. اما با وجود اصرار 
منصوریان بازیکنان این حرف را نپذیرفتند و روز گذشته تمرین نکردند. برخی از بازیکنان 
در جواب منصوریان اعلام کردند که بعد از بازی با لوکومتیو ازبکستان در لیگ قهرمانان 
آسیا، مسابقات این تیم 19 روز تعطیل است و بازیکنان شب عید بدون پول می مانند 
و بهتر است که همین حالا تکلیفشان روشن شود. این بازیکنان تاکید داشتند که رقم 
قرارداد بازیکنان امروز استقلال زیاد نیست و افتخاری باید حقوق آنها را پرداخت کند 
و به وعده خود در مسقط جامه عمل بپوشاند. منصوریان روز گذشته هم سعی کرد 
بازیکنان را وادار به تمرین کند اما شاگردانش مخصوصا آنها که بیش از یک سال است 
دریافتی از باشگاه نداشته اند زیر بار تمرین نرفتند و به این ترتیب استقلال حتی اگر با 
فشار مدیرانش به میدان سایپا برود هم در واقع بدون تمرین برای این بازی مقابل آن 
تیم صف آرایی می کند و بعد از آن هم تحریم تمرین تا بازی با لوکومتیو ادامه خواهد 
داشت. استقلال با وجود آنکه با تحریم فیفا آندرانیک تیموریان و سرور جباروف را هم 
از دست داد و عملا هزینه ای بابت این بازیکنان و همینطور روزبه چشمی که پاسوز 
استقلال شد متحمل نشد، اما  عملا نتوانسته تعهدات خود به بازیکنان را پرداخت کند 
و به این ترتیب بازیکنان جوان با قراردادهای پایین هم برای امرار معاش با مشکلات 
بزرگی مواجه شده اند. بازیکنان استقلال در دیدار با منصوریان خواهان عملی شدن 
قول افتخاری بودند که در مسقط داده بود. اینها همه در حالی رخ می دهد که حسن 
زمانی عضو هیات مدیره باشگاه استقلال بی خبر از جزئیات اتفاقات برای بازیکنان این 
تیم گفت: بازیکنان استقلال 50 درصد قراردادشان را گرفته اند و بعضی ها حتی بیشتر 
از این هم پول دریافت کرده اند. به هر حال هم بازی با سایپا در خطر تحریم بازیکنان 
است و هم دیدار با لوکومتیو که آخرین دیدار های مهم قبل از عید است و بازیکنان 
مدت هاست که مطالبات خود را دریافت نکرده اند. برخی از بازیکنان استقلال در این 
رابطه اعلام کرده اند پرسپولیس که دو برابر استقلال بدهی دارد و بیش از 12 پرونده بین 
المللی را سال گذشته بسته، مطالبات بازیکنان خود را بیشتر از استقلال پرداخت کرده 
و با این وضعیت آنها نمی توانند مقابل سایپا به میدان بروند. هر چند این ادعا  در حالی 
مطرح می شود که معمولا این اعتصاب ها به نتیجه نمی رسد اما واقعیت این است که 
استقلال در این شرایط متضرر خواهد شد و افتخاری هم در رابطه با این موضوع مهم تا 

نون هیچ اظهار نظری نکرده است.

مجمع انتخابات هیأت گلف استان قم بعد از هشت ماه بلاتکلیفی دیروز با معرفی 
رئیس جدید این هیأت ورزشی برای یک دوره چهار ساله به کار خود پایان داد.

 مجمع انتخابات هیأت گلف استان قم با هدف تعیین رئیس جدید این هیأت 
ورزشی، امروز برگزار شد و با حضور تنها کاندیدا برای رسیدن به ریاست هیأت گلف، 
در نهایت سرپرست این هیأت به مدت چهار سال برای مسؤولیت ریاست انتخاب شد.

* غیبت رئیس فدراسیون و انصراف یک کاندیدا
در این مجمع که در غیاب رئیس یا نماینده ای از فدراسیون گلف برگزار شد، اختیار 
برگزاری مجمع در نامه ای از سوی رئیس فدراسیون به مدیر کل ورزش و جوانان 
استان قم تفویض شده بود و بدین ترتیب مجمع با حضور حسن عابدی مدیر کل 
ورزش و جوانان استان قم، معاون توسعه امور ورزش، مسؤول حراست اداره کل ورزش 
و جوانان و دیگر اعضای مجمع برگزار شد و در حالی که دو کاندیدا برای احراز ریاست 
چهار سال آینده هیأت ورزشی گلف ثبت نام کرده بود، تنها یک کاندیدا در مجمع 
حضور یافت و انتخاب شد. همانند بسیاری از مجامع هیات های ورزشی استان قم 
که معمولاً یک کاندیدا برای ریاست دارد، این اتفاق در مجمع انتخابات هیأت گلف 
استان قم نیز رخ داد و در واقع رقابتی برای انتخاب به عنوان رئیس هیأت گلف استان 
قم وجود نداشت تا تنها کاندیدای مجمع، رئیس جدید این هیأت ورزشی شود زیرا 
سیدمحمد علویون رئیس سابق این هیات و یکی از دو کاندیدای مجمع، پیش از این 

انصراف خود را اعلام کرده بود.
*رای گیری با حضور یک کاندیدا

به محض آغاز مجمع انتخابات هیأت گلف استان قم، تنها کاندیدای مجمع در حضور 
مدیرکل ورزش و جوانان قم و سایر اعضای مجمع، اهداف خود از کاندیداتوری در 
انتخابات ریاست این هیأت ورزشی و همچنین برنامه های خود در صورت انتخاب 
به عنوان رئیس این هیأت ورزشی را بیان کرد. رضا دلاوری تنها کاندیدای این 
مجمع برای به  دست آوردن ریاست چهار سال آتی هیأت گلف استان قم بود که در 
سالن کنفرانس اداره کل ورزش و جوانان قم، در حضور اعضای مجمع به  طور کامل 

برنامه های خود را برای پیشبرد اهداف ورزش و رشته گلف قم ارائه کرد.
* رای تمام اعضای مجمع به رضا دلاوری

به این ترتیب مجمعی که برای انتخاب رئیس جدید هیأت گلف استان قم در چهار 

سال آینده یک کاندیدا داشت، ادامه پیدا کرد و در نهایت رای گیری برای انتخاب رئیس 
جدید هیأت گلف قم با حضور رضا دلاوری سرپرست این هیأت ورزشی انجام پذیرفت، 
هیأتی که علاوه بر گلف، رشته های دیگری نظیر مینی گلف، وودبال و به کاپ را نیز 
زیر مجموعه خود دارد. از بین اعضای حاضر در مجمع انتخابات هیأت گلف استان 
قم، 12 نفر واجد شرایط رای دادن بودند و در نهایت رای گیری با حضور این تعداد 
نفر از اعضای واجد شرایط رای دادن برگزار شد که با شمارش آرای انداخته شده به 
گلدان رای گیری، در نهایت رضا دلاوری  با کسب هر 12 رای از مجموع آراء، موجود 
برای مدت چهار سال به عنوان رئیس جدید هیأت گلف استان قم انتخاب شد. این در 
حالی است که دوره چهار ساله ریاست قبلی گلف قم تیر ماه امسال تمام شده بود و 
در یک دوره سه ماهه حمید خواجه بیاتی مسوولیت سرپرستی این هیات را عهده دار 
بود و سپس رضا دلاوری 6 ماه سرپرست هیأت گلف استان قم شد تا در مجمع امروز 
با اعتماد اعضای مجمع هیأت گلف قم برای مدت چهار سال مسؤولیت ریاست این 

هیأت ورزشی را تا سال 1399 بر عهده بگیرد.

با برگزاری مجمع انتخابات بدون حضور رئیس فدراسیون گلف

دلاوري رئیس هیأت گلف استان قم شد

مربی تیم ملی پرورش اندام گفت: تیمی متشکل از 
چهره های شاخص رشته های پاورلیفتینگ، قوی ترین 
مردان، پرس سینه، پرورش اندام، بادی کلاسیک و فیزیک 

در مسابقات آرنولد کلاسیک 201۷ به میدان می رود.
مجید تلخابی اظهار کرد: در این رشته ها آنقدر ورزشکار 
پرتوان و آماده  داریم که با انگیزه بسیار بالا و روحیه ای 
مطلوب آماده درخشش در مسابقات برون مرزی 201۷ 
آرنولد کلاسیک و کسب مقام های برتر این پیکارها 
هستند. وی با بیان اینکه رقابت های آرنولد کلاسیک 
در سال های اخیر میدان نمایش قدرت و آمادگی بالای 
نمایندگان کشورمان بوده، اضافه کرد: رقابت های آرنولد 
کلاسیک 201۷ نیمه اردیبهشت ماه سال 1396 به 
میزبانی شهر ژوهانسبورگ آفریقای جنوبی برگزار خواهد 
شد. تلخابی که قهرمان و پیشکسوت موفق رشته هایی 
نظیر پاورلیفتینگ و قویترین مردان محسوب می شود، 
تصریح کرد: سعی کرده ام در کنار دیگر دوستان فعال 
در هیأت   بدن سازی و پرورش اندام استان قم تیمی قوی 
را برای مسابقات این دوره در کشور  آفریقای جنوبی 
اینکه ورزشکاران رشته های  بیان  با  آماده کنیم. وی 

پاورلیفتینگ، قوی ترین مردان، پرس سینه، پرورش اندام، 
بادی کلاسیک و فیزیک از زیر مجموعه های فدراسیون 
میدان  به  این مسابقات  در  پرورش اندام  و  بدن سازی 
می روند، عنوان کرد: این دوره از رقابت ها در رده های 
سنی جوانان، بزرگسالان و پیشکسوتان به انجام می رسد.

رئیس هیأت   بدن سازی و پرورش اندام استان قم با 
اشاره به بخش نامه این پیکارها، بیان کرد: این مسابقات 
در رشته پرورش اندام با رقابت ورزشکاران اوزان منهای 
65، ۷0، ۷5، ۸0، ۸5، 90، 95، 100 و به اضافه 100 
کیلوگرم به انجام خواهد رسید و شرکت کنندگان در 
پیکارهای پیشکسوتان پرورش اندام نیز در دو رده سنی 

۴0 تا ۴9 سال و بالای 50 سال به رقابت می پردازند.
وی که مربیگری تیم ملی اعزامی ایران به رقابت های 
کرد:  خاطرنشان  دارد،  عهده  بر  را  کلاسیک  آرنولد 
ورزشکاران رشته فیزیک در چهار دسته قدی شامل 
رقابت  اضافه 1۷۸ سانتیمتر  به  و   1۷۸  ،1۷۴ ،1۷0
خواهند کرد، ضمن اینکه یک دسته به شکل اوپن به 
ماسکولار فیزیک اختصاص داده شده است و دسته بندی 
رشته بادی کلاسیک نیز در قدهای 1۷1، 1۷5، 1۸0 و 

به اضافه 1۸0 سانتیمتر انجام شده است و رشته فیتنس 
مردان نیز یک دسته آزاد خواهد داشت.

تلخابی عنوان کرد: کسانی که در این رقابت ها می توانند 
کارت حرفه ای دریافت کنند شامل اورال پرورش اندام، 
اورال رده سنی  و  بادی کلاسیک  اورال  اورال فیزیک، 
پیشکسوتان پرورش اندام هستند و اسامی نفرات اعزامی 
به این پیکارها نیز روز بیست و دوم اسفند ماه مشخص 
می شود. رئیس هیأت   بدن سازی و پرورش اندام استان قم 
افزود: در رشته های قوی ترین مردان و پاورلیفتینگ نیز 
در کنار سه رشته پرورش اندام، بادی کلاسیک و فیزیک 
اعزام خواهیم داشت، در حالی که اوزان قویترین مردان 

شامل منهای 105 و مثبت 105 کیلوگرم است.
وی با بیان اینکه پرویز عطارد به عنوان سرپرست، وحید 
اکبرزاده به عنوان سرمربی و مجید تلخابی به عنوان مربی 
این تیم را در آفریقای جنوبی همراهی می کنند، اظهار 
کرد: در رشته پاورلیفتینگ و پرس سینه نیز با همکاری 
اتحادیه پاورلیفتینگ و طبق قوانین  ipf،  رقابت ها در 
اوزان 59، 66، ۷۴، ۸3، 93، 105، 120 و به اضافه 120 

کیلوگرم به انجام خواهد رسید.

 مدیر باشگاه سیاه جامگان قم از پیروزی این تیم برابر پارسیان شهرکرد در سومین روز 
از مسابقات فوتبال نوجوانان کشور خبر داد.

محمد قره گوزلو اظهار داشت: مسابقات فوتبال قهرمانی نوجوانان کشور در دسته 
مناطق، روز یکشنبه سومین روز خود را پشت سر گذاشت و تیم سیاه جامگان قم به 
اولین پیروزی خود در این رقابت ها دست پیدا کرد.وی افزود: تیم فوتبال سیاه جامگان 
قم در این مسابقات که در فرخ شهر چهار محال و بختیاری برگزار می شود روز یکشنبه 
سومین دیدار خود را برگزار کرد و برابر تیم پارسیان شهرکرد قرار گرفت و این تیم را از 
پیش رو برداشت.مدیر باشگاه سیاه جامگان قم گفت: سیاه جامگان قم در سومین گام 
به دیدار تیم قدرتمند و پر مهره پارسیان شهرکرد رفت و در یک بازی زیبا و جذاب برابر 

این تیم 3 بر یک به پیروزی رسید تا با کسب این پیروزی بیش از پیش به صعود امیدوار 
شود همچنان به آینده امیدوار باشد.

قره گوزلو بیان داشت: محمد جواد لطفی )2 و 2۷( عرفان محمدی )۴+90( گل های 
سیاه جامگان در این بازی را به ثمر رساندند و سیاه جامگان قم در سومین مسابقه خود 
در این رقابت ها برابر تیم اتحاد شهرکرد به میدان و امیدوار است با کسب سه امتیاز این 

بازی به صعود امیدوارتر از قبل شود.
مدیر باشگاه سیاه جامگان قم تصریح کرد: تیم سیاه جامگان قم در اولین مسابقه خود 
در این رقابت ها برابر تیم استقلال خوزستان به میدان رفت و نتیجه را 2 بر یک به حریف 

خود واگذار کرد و در دومین بازی با پتوی لاله اصفهان 2 بر 2 مساوی کرد.

مربی تیم ملی پرورش اندام خبر داد

اعزام مردان پرقدرت 5 رشته به مسابقات آرنولد کلاسیک 2۰۱7

در مسابقات فوتبال نوجوانان کشور؛

تیم سیاه جامگان قم برابر پارسیان شهرکرد پیروز شد

 برانکو: 

وضعیترضاییانمثلکاغذپارهمیماند!
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس با انتقاد از کسانی که شائبه تبانی 
تیمش با نفت تهران را مطرح کرده اند، گفت: گفتن این حرف ها 

خجالت دارد، علی دایی حتی به برادر خودش هم باج نمی دهد!
برانکو ایوانکوویچ در حاشیه تمرین روز دوشنبه پرسپولیس بعد 
از برد مقابل نفت تهران گفت: خیلی خوشحال و راضی هستم. 
بازیکنانم دوباره مرا شاد کردند. با استحقاق نفت را بردیم.  گفته بودم 
که به این مسابقه اهمیت می دهم چرا که نفت تیم بسیار خوبی 
است و در فینال جام حذفی حضور دارد. آنها چند بازیکن جدید 

هم به خدمت گرفته اند.
اولین بازی بعد از لیگ قهرمانان آسیا سخت است

سرمربی پرسپولیس تاکید کرد: خوشحالی دیگر من از این بابت 
است که همیشه اولین بازی بعد از مسابقات لیگ قهرمانان آسیا، 
دیدار سختی است همانطور که ذوب آهن به سپاهان باخت و 
استقلال برابر سیاه جامگان به تساوی رسید. همینطور استقلال 
خوزستان هم به سختی پیروز شد. از سوی دیگر چند بازیکن ما 

غایب بودند ولی از روش بازی بازیکنانم خوشحالم.
قدم بزرگی برای قهرمانی برداشتیم

وی افزود: نیازی نیست به خودمان دروغ بگوییم. واقعیت این 
است که با این برد قدم بزرگی به سمت قهرمانی در لیگ برداشته 

ایم.
تمجید از بازیکنان نیمکت نشین

برانکو در خصوص اینکه گفته می شد پرسپولیس نیمکت قوی 
ندارد ولی در بازی با نفت خلاف این ثابت شد، تصریح کرد: در مورد 
تک تک بازیکنان صحبت نمی کنم اما نه برای شهاب کرمی و نه 
برای سامان نریمان جهان ساده نبود که از اول در ترکیب باشند. از 
نحوه بازی آنها راضی هستم. این بازیکنان نشان دادند که می توانند 

کامل برای پرسپولیس بازی کنند.
بازی با استقلال خوزستان مهم است

وی درباره بازی بعدی تیمش با استقلال خوزستان تاکید کرد: 
این بازی بسیار مهم است. استقلال خوزستان در ابتدای لیگ 
قهرمانان استارت خوبی داشت. آنها بعد از یک مدتی که در لیگ 
نتیجه نگرفتند، خوب به راهشان ادامه دادند. رحیم زهیوی بهترین 
گلزن این تیم از این تیم رفته است ولی نانگ به خوبی جایش را 

پر کرده است.
بازیکنان اموال باشگاه هستند ولی درباره رضائیان هنوز 

تصمیمی نگرفته اند
برانکو در خصوص صحبتهای جعفر کاشانی رئیس هیات مدیره 
باشگاه پرسپولی مبنی بر اینکه رامین رضائیان به تمرینات تیم بر 
می گردد و گویا مدیریت به دنبال تحمیل این بازیکن است ، گفت: 
واقعا نمی دانم تصمیم باشگاه چه بوده است چون هنوز فرصت 
نکرده ام به باشگاه بروم اما فکر می کنم هنوز تصمیم قطعی گرفته 
نشده است. نهایتا این هفته نتیجه مشخص می شود. اینجا مسئله 

باشگاه است. بازیکنان اموال باشگاه هستند. 
باید دید در واقعیت چه می شود

وی در پاسخ به این سئوال که آیا قبول می کند رامین با جریمه 
و کسر امتیاز به تمرین برگردد؟ گفت: اینها فرضی است. باید ببینیم 

در واقعیت چه پیش می آید.

مدیرعامل مسیر باشگاه را تعیین می کند
برای  مدیره  هیات  اصرار  خصوص  در  پرسپولیس  سرمربی 
بازگشت رامین رضائیان به تمرین در حالی که در زمان سرمربیان 
سابق این اصرارها وجود نداشته است، تصریح کرد: مدیرعامل مسیر 

را تعیین می کند. می بینیم که چه تصمیمی گرفته خواهد شد.
رضائیان دیگر رضائیان سابق نمی شود

»وقتی چینی شکسته را بند بزنید دیگر کارایی لازم را ندارد. آیا 
رامین رضائیان هم می تواند مصداق این ضرب المثل باشد؟ چون 
دیگر کارایی لازم را برای شما نخواهد داشت.« برانکو گفت : حق با 
شماست.  وی سپس کاغذی را به خبرنگاران نشان داد و گفت:  این 
کاغذ. الان پاره شد. اگر بچسبانید بازهم کاغذ است ولی آن کاغذ قبل 
نیست. بنابراین تمام کسانی که در تصمیمات دخیل هستند باید 
دقت کنند که پشت سر خودشان یک شیشه شکسته باقی نگذارند!

بردن کافی نیست
وی درباره برنامه اش برای فصل آینده گفت: ما به فصل آینده 
هم فکر می کنیم. یکسال و نیم پیش مشخص کردیم که اهداف 
پرسپولیس چه خواهد بود. پرسپولیس همیشه باید دنبال برد باشد 
ولی این کافی نیست. بلکه باید بازی زیبا هم ارائه بدهد. این چیزی 
است که هواداران ما آنرا شناخته اند و وظیفه ما این است که آنها را 
راضی نگه داریم و تیم را بالا بکشیم و روز به روز بهتر بازی کنیم. 

این کار ساده ای نیست.
مسئله اصلی قهرمانی در لیگ است

سرمربی پرسپولیس درباره اینکه آیا فصل آینده در این تیم می 
ماند یا خیر؟ گفت: من یکسال دیگر با پرسپولیس قرارداد دارم. 
اینکه در آینده چه می شود را نمی دانم. مسئله اصلی این است 
که قهرمان شویم. هدف بعدی ما رسیدن به مرحله بعدی لیگ 
قهرمانان آسیا و مرحله یک چهارم نهایی است. اهدافمان را از کسی 

پنهان نمی کنیم.

بازیکنان طوری تمرین می کنند که انگار دیروز بازی 
نکرده اند

برانکو درباره عملکرد خوب صادق محرمی و خوشحالی هواداران 
از این موضوع گفت: خوشحالم که هواداران فهیم هستند و اینطور 
فکر می کنند. خوشحالم که این اطمینان به من هم وجود دارد ولی 
مهمترین مسئله بازیکنان هستند. به آنها تبریک می گویم و تشکر 
می کنم. آنها الان طوری در سالن وزنه می زنند که انگار دیروز 
بازی نکرده اند. خوب است که هواداران به بازیکنان جوان اعتماد 
دارند. صادق در ترکیب است چون خوب بازی می کند. این مربوط 
به بازی روز گذشته او نیست. این بازیکن در سایر مسابقات هم 
همینطور بوده است و امتیاز بزرگتر این است که 20 سالش است.

باشگاه قول داده قبل از نوروز پول بدهد
وی در خصوص وضعیت مالی باشگاه پرسپولیس تاکید کرد: این 
موضوع مربوط به باشگاه است. انتظار داریم باشگاه همانطور که 
قول داده، بازیکنان قبل از نوروز مبلغی را دریافت کنند. بازیکنان 
تا به حال صبور بودند و با باشگاه کنار آمدند. می دانیم که چقدر 
طاهری و ترکاشوند و اعضای هیات مدیره تلاش می کنند تا مسائل 
مالی را تامین کنند. مطمئنم آنها بحث مالی را تامین می کنند و 
نتایج باشگاه را همزمان با نتایج مالی به خوبی دنبال خواهیم کرد. 
الان وارد فشرده ترین بخش کارمان می شویم. طبیعی است که 
مشکلات همه جا هست، در تمام باشگاه ها و در کل ایران ولی تا 
به حال باشگاه حداکثر تلاشش را به کار برده است. انتظار داریم 

همچنان این تلاش ادامه داشته باشد.
صادق محرمی را عوض نمی کنم

سرمربی پرسپولیس درباره اینکه آیا حیف نیست باوجود صادق 
محرمی، رامین رضائیان هم پستی وی که برای باشگاه حاشیه 
درست کرده است را برگردانید؟ تاکید کرد : هیچکس صادق را 
عوض نمی کند. او بازی می کند و فیکس است. در تمام مسابقات 

هم خیلی خوب کار کرده است. در لیگ قهرمانان آسیا عالی ظاهر 
شد. هرچه داریم بازی های لیگ را دنبال می کنیم، محرمی بازی 
به بازی بهتر می شود ولی باید یک مسئله را بداند. او خیلی جوان 
است. منطقی است که انتظار داشته باشیم یک مقدار در عملکردش 
بالا و پایین داشته باشد. این برای تمام بازیکنان جوان در کل دنیا 
رخ می دهد و افت می کنند ولی مهمترین مسئله این است که 
او را حفظ کنیم. به صادق اعتماد داریم و می دانیم گاهی اوقات 
هم عملکرد ضعیفی خواهد داشت. او پتانسیل زیاد و فضای خوبی 

برای پیشرفت دارد.
واکنش به احتمال قهرمانی زودهنگام

برانکو در خصوص احتمال مشخص شدن قهرمان لیگ تا سه 
هفته دیگر، گفت: ما بازی به بازی پیش می رویم. طبیعی است اگر 
بازی ها را ببریم، می توانیم مطمئن شویم پیش از موعد قهرمان 
شویم. مهمترین مسئله این است که خوب بازی می کنیم و اعتماد 
به نفس بالایی داریم. الان در فشرده ترین بخش کار هستیم. به 

بازیکنانم به خاطر تلاش زیادشان تبریک می گویم.
تنها تیمی هستیم که بازیکن خارجی نداریم

وی ادامه داد: این را هم باید اضافه کنم که ما تنها تیمی در ایران 
هستیم که بازیکن خارجی نداریم. البته بدون احتساب رادوشوویچ 

که دروازه بان است.
از قانون منع جذب بازیکن خارجی بی اطلاعم

سرمربی پرسپولیس درباره منع این باشگاه از جذب بازیکن 
خارجی در فصل آینده، گفت: من هنوز این قانون را نشنیده ام ولی 
می دانم هر قانونی وضع می شود، با هدف تنظیم امور است تا از نظر 
حقوقی همه چیز شفاف شود. من به این قوانین احترام می گذارم.

تبانی با نفت؟ دایی به برادرش هم باج نمی دهد
برانکو درباره شائبه تبانی نفت و پرسپولیس در صفحات مجازی 
تاکید کرد: آنها که این حرفها را می زنند باید خجالت بکشند. آنها 
دارند به شخص بزرگی مثل علی دایی تهمت می زنند. همه می 
دانند علی دایی تنها بازیکنی در دنیا بوده که دوست داشته همیشه 
برنده باشد. او حتی به برادر خودش همه باج نمی دهد! همین باعث 

شده این همه افتخار و قهرمانی داشته است.
می خواهند ما را تحقیر کنند

وی ادامه داد: دایی تمام تلاشش را کرده که بازی را ببرد. کسانی 
که این حرفها را می زنند می خواهند تیم ما را تحقیر کنند.
کاری ندارم که پنالتی استقلال مشکل دار بود

سرمربی پرسپولیس در پایان گفت: کاری به استقلال ندارم. مشکل 
من نیست که چرا استقلال سیاه جامگان را شکست نداده است. من 
توجهی به این ندارم که استقلال از یک پنالتی مشکل دار یک امتیاز 
از سیاه جامگان گرفته است ولی متاسفم که دایی را توهین و تحقیر 
می کنند و برد ما را با این حرفها بی ارزش می کنند. آن کارت قرمز 
به دروازه بان نفت، حاصل بی تجربگی او بوده نه اینکه یکی به او گفته 
باشد این کار را بکند چون علی علیپور آن توپ را گل می کرد. این در 
خیلی از مسابقات پیش می آید. به خاطر همین مسائل من همیشه 
سه دروازه بان دارم چون اگر چنین اتفاقی رخ داد دستم خالی نباشد. 
همه می دانیم دایی چقدر بزرگ است و چه افتخاراتی کسب کرده 

است. می خواهند چنین آدم پرافتخاری را مسئله دار کنند.



5 علمی و سلامت 

از آن جا که همه ما دوست داریم تمام وسایل ضروری و مورد نیازمان را همراه 
داشته باشیم از کیف های بزرگ استفاده می کنیم. تحقیقات نشان داده است که 

کیف ها تا چه اندازه می توانند در زندگی روزانه و سلامت ما تاثیرگذار باشند.
از آن جا که همه ما دوست داریم تمام وسایل ضروری و مورد نیازمان را همراه 
داشته باشیم از کیف های بزرگ استفاده می کنیم. تحقیقات نشان داده است که 

کیف ها تا چه اندازه می توانند در زندگی روزانه و سلامت ما تاثیرگذار باشند.
در ان جا چند نمونه از اتفاقاتی که در اثر استفاده از کیف بزرگ برای بدن می افتد 

و روش ها و توصیه هایی برای جلوگیری از این مشکلات آورده ایم.
استرس و فشار

حمل کیف سنگین تاثیرات شدیدی روی بدن دارد. با به زور کشیدن این بار 
سنگین مشکلاتی جدی به بار خواهد آمد. امروزه بیشتر ما سبک زندگی بی تحرکی 
داریم. وقتی با این شیوه زندگی ناگهان برای مدتی طولانی کیف های سنگینی را 
حمل کنیم استرس و فشار زیادی به بدن وارد می کنیم. وقتی کیف سنگین حمل 
می کنید عضلات ستون فقرات شروع به خنثی کردن این وزن می کنند و در نتیجه 

بیشتر فشار روی پایین کمر وارد می شود. هر چه بار سنگین تر باشد این 
فشار هم بیشتر خواهد شد.

سر درد
شاید فکر کنید که عوارض کیف های سنگین فقط گردن درد و کمر درد 

است. اما عوارض آن فراتر از این هاست و همانطور که تحقیقات نشان 
داده است کیف های سنگین منجر به سر درد هم می شوند. دلیلش 
این است که ماهیچه ها مجبور هستند وزن را ساپورت کنند و وقتی 

عضلات ناحیه گردن و شانه ها منقبض می شوند باعث ایجاد درد 
در پشت جمجمه می شود که این درد به جلوی سر نیز 
منعکس می شود. اما چگونه بفهمیم که دلیل سر دردمان 

حمل کیف سنگین است؟ اگر وزن کیفی که حمل می کنید 
بیشتر از ۴ کیلوگرم باشد و اگر درد در یک طرف سر احساس شود علت 

آن فقط حمی کیف سنگین است.
تغییر در حالت راه رفتن طبیعی

یکی دیگر از تاثیرات استفاده از کیف های سنگین روی تعادل تمام بدن است. 
وقتی بار زیادی را با یک طرف بدن حمل کنید بدون شک تاثیری منفی روی تمام 

بدن خواهد گذاشت و یکی از این تاثیرات تغییر در حالت راه رفتن یا حرکات 
بازوها و پاها در حال راه رفتن است. وقتی پاها و بازوها حالت طبیعی خود 

را هنگام راه رفتن نداشته باشند بدن نیز تعادل خود را از دست خواهد داد.
خشکی ماهیچه های گردن و شانه

و اما چه اتفاقی برای ماهیچه هایی که وظیفه حمایت از بارهای سنگین را 
دارند می افتد؟ کیف های سنگین باعث می شوند ماهیچه های ذوزنقه ای بالای 

شانه ها دچار گرفتگی و سفتی شوند و این گرفتگی به پایین گردن نیز سرایت می 
کند. این اتفاق منجر به خشکی در قسمت بالای کمر، شانه ها و گردن نیز می شود. 

این مشکل می تواند منجر به کاهش انحنای گردن نیز شود. بالاتر از همه این ها 
مشکل آرتروز نیز ایجاد خواهد شد. بیشتر کسانی که مشکل آرتروز گردن 
دارند برای مدتی طولانی از کیف های سنگین استفاده کرده اند. برای 

جلوگیری از این مشکل کیف را روی قسمت خمیدگی آرنج قرار دهید تا 
فشار کمتری به شانه ها و گردن وارد شود.

مراقب طرز ایستادن خود باشید
برای جلوگیری از این مشکلات چه کنیم؟ در ابتدا روی نحوه ایستادن با 
کیف شروع کنید. قبل از همه تا جایی که می توانید کیف کوچک انتخاب 

کنید و وزن آن بیشتر از 2 تا 3 کیلوگرم نباشد. کیف را در دست بگیرید و مقابل 
آینه بایستید. اگر کیف در نحوه ایستادن شما تغییری ایجاد کرد یا باعث می شود 

نتوانید صاف بایستید پس بدون شک کیف مناسبی برای شما نیست.
یک کیف جدید بخرید

گاهی اوقات نیاز است کیف تان را دور بیندازید و یک کیف جدید بخرید. هنگام 
خرید حواستان به بند کیف باشد هر چه بند کیف پهن تر باشد بهتر است. زیرا باعث 

می شود وزن به طور مساوی روی بدن منتشر شود. این کار از قسمت های حساسی 
مثل کمر و گردن که در مقابل وزن زیاد آسیب پذیر هستند محافظت می کند. و 
اما پهنای بند چقدر باشد؟ پهنای بند باید حداقل 5 سانتیمتر باشد تا بتواند وزن را 

به طور متعادل روی بدن وارد کند.
ورزش کنید

ورزش های قدرتی انجام دهید تا ماهیچه هایی که وزن را تحمل می کنند تقویت 
شوند. علاوه بر ورزش های کمر و شکم ورزش های شانه و کتف نیز مهم هستند.

وسایل کمتری حمل کنید
از خانم ها نمی توان این درخواست را داشت که کیف بزرگ استفاده نکنند. 
این جزء محالات است چون خانم ها به کیف بزرگ علاقه زیادی دارند. اما برای 
جلوگیری از بروز مشکلات استفاده از کیف های بزرگ سعی کنید لوازم کمتری 
داخل کیف قرار دهید. هر هفته کیف تان را مرتب کنید یا وسایل 
را داخل تمام جیب های کیف تقسیم کنید. با این کار 
هم مرتب هستید و هم بدن را از آسیب حفظ 

کرده اید.

وقتی دست ها و پاها به خواب می روند! 
هنگامی که برای مدتی طولانی در حالت چهار زانو یا دو زانو روی زمین می نشینید 

با شرایطی مواجه می شوید که در میان مردم به نام به خواب رفتن شناخته می شود. 
به عنوان مثال، در این حالت پای شما حالتی بی حس پیدا می کند. هنگامی که به 
مدت طولانی در یکی از شبکه های اجتماعی، مانند اینستاگرام، به اسکرول کردن 

مشغول باشید نیز شرایطی مشابه می تواند در دست شما رخ دهد.  
خوشبختانه به خواب رفتن یک عضو بدن حالتی موقتی است و در اصطلاح پزشکی 
به آن پارستزی گفته می شود. این شرایط زمانی رخ می دهد که فشار پایدار روی یک 
عصب وارد می شود و موجب شکل گیری احساس سوزش یا سوزن سوزن شدن می 

شود، که بلافاصله پس از آزاد شدن عصب از بین می رود. 
چه زمانی موقتی است؟

دنیای پزشکی پارستزی را هر چه بیشتر به دسته های مشخص تر تقسیم کرده 
است. به عنوان مثال، پارستزی »شنبه شب« زمانی رخ می دهد که فردی روی دست 
آویزان خود از یک صندلی به خواب می رود. در این حالت عصب رادیال در دست 
فشرده می شود، که پس از بیدار شدن از خواب به بی حسی و ضعف در آن دست 
منجر می شود. از نمونه های دیگر می توان به پارستزی »ماه عسل« اشاره کرد. این 
شرایط زمانی رخ می دهد که فرد تمام شب روی یک دست خود خوابیده باشد و 
عصبی مشابه تحت فشار قرار می گیرد.  هر دو این موارد پارستزی گذرا در نظر گرفته 
می شوند یا بی حسی هایی موقتی هستند که طی مدت کوتاهی پس از رفع مانع از 
بین می روند. هنگامی که عصب از حالت فشرده شده خارج شود، طی چند دقیقه یا 
گاهی اوقات چند ساعت همه چیز به شرایط عادی باز می گردد.  این قبیل احساسات 
سوزش و سوزن سوزن شدن موقت می توانند زمانی که شریان ها فشرده می شوند 
نیز شکل بگیرند. این حالت به واسطه آن رخ می دهد که خون تا زمان از بین 
رفتن مانع موجود در مسیر جریان خون به قلب باز نمی گردد.  در شرایطی 
که این احساس به خواب رفتن می تواند در هر قسمت از بدن که بافت 
نرم امکان فشرده شدن روی عصب یا رگ های خونی را دارد، رخ دهد، 
قسمت هایی که با استخوان محافظت می شوند )به عنوان مثال، داخل سر 

و سینه( تحت تاثیر قرار نمی گیرند. 
چه زمانی از بین نمی رود؟ 

که  تکراری  نتیجه حرکات  در  و خارش  احساس سوزش  زمانی که 
نمی توانید آنها را ترک کنید )به عنوان مثال، ارسال پیام( شکل می گیرد، 
شرایط می تواند چالش برانگیز و مشکل آفرین شود. هنگامی که از گوشی 
هوشمند خود استفاده می کنید ممکن است عصب مدین یا میانی در مچ دست 
به واسطه حرکت های تکراری مانند تایپ کردن با انگشت شست زیر فشار قرار 
بگیرد. اگر به طور مداوم احساس سوزن سوزن شدن را در انگشت شست، اشاره، یا 
انگشت وسط خود احساس می کنید، این شرایط می تواند نشانه ابتلا به سندرم تونل 
کارپال باشد که ممکن است به ارزیابی و بررسی پزشکی نیاز داشته باشد. سندرم تونل 
کارپال می تواند به ضعف بیشتر و عدم هماهنگی انگشتان دست و شست ها منجر 
شود و در صورت عدم رسیدگی و درمان می تواند آسیب عصبی بلند مدت را به همراه 
داشته باشد.  یکی دیگر از عوارض جانبی شایع پارستزی ضعف موقت در دست به 
ویژه در انگشت های حلقه و کوچک است. اگر این حالت پس از برداشتن فشار و 
صاف کردن دست از بین نرود، عصب اولنار شما که در آرنج قرار دارد، ممکن است به 
بررسی پزشکی نیاز داشته باشد. این شرایط می تواند نشانه ای از ابتلا به فلج عصب 
اولنار باشد که می تواند خستگی عضلات را موجب شود.  بدون در نظر گرفتن این 
که در کدام قسمت از بدن رخ می دهد، اگر حالت سوزن سوزن شدن پس از برطرف 
شدن فشار از بین نرفت، مراجعه به پزشک بهترین گزینه محسوب می شود، به ویژه 
اگر حالت ضعف نیز وجود داشته باشد. همچنین، اگر این شرایط به طور منظم در یک 
نقطه مشخص شکل می گیرد نیز باید به پزشک مراجعه کنید. معاینه یک متخصص 

اعصاب می تواند دلیل دقیق پارستزی را مشخص کند. 
چگونه می توان آن را متوقف کرد؟ 

در شرایطی که شما لزوما قادر به توقف وقوع پارستزی نیستید، اما اغلب می توانید از 
آن پیشگیری کنید. اگر مشکل در دستان و مچ های شما شکل می گیرد، استفاده از 
یک آتل می تواند به پیشگیری از فشرده شدن عصب کمک کند.  در غیر این صورت، 
مدت زمانی که مشغول اسکرول کردن در صفحات شبکه های اجتماعی هستید را 
محدود کرده و بدن خود را به حرکت درآورید. فشرده شدن اعصاب و عروق بیشتر 
زمانی رخ می دهند که بدن در یک حالت ثابت برای مدتی طولانی باقی می ماند، از 
این رو، تغییر وضعیت بدن و به حرکت درآوردن آن می تواند از احساس سوزن سوزن 

شدن و سوزش پیشگیری کند.

متخصص پوست و مو مطرح کرد 

شوینده ها مهمترین و شایع ترین علل اگزما 
متخصص پوست و مو با اشاره به اینکه شوینده ها از مهمترین و شایع ترین علل اگزما 
در دنیا هستند، از افزایش بیماری های پوستی در روزهای آخر سال در کشورمان 

خبر داد. 
امیرهوشنگ احسانی با اشاره به اینکه شوینده ها یکی از مهمترین و شایع ترین علل 
اگزما در دنیا هستند، اظهار کرد: روزهای آخر سال به دلیل افزایش تماس افراد با 

انواع شوینده ها و محرک ها ریسک ایجاد بیماری های پوستی و اگزماها بیشتر است.
این متخصص پوست و مو گفت: اگزما به انواع تماسی و آلرژیک تقسیم می شود، در 
اگزمای تماسی که اغلب افراد ممکن است به آن دچار شوند نوع ماده تحریک کننده 
نقش مهمی دارد اما در اگزمای آلرژیک فقط افرادی که زمینه آلرژی داشته باشند به 

آن مبتلا می شوند.
احسانی، توضیح داد: هر فردی اگر با مواد شوینده مدت زمان زیادی تماس داشته 
باشد به اگزمای پوستی دچار خواهد شد که با علائمی همچون خارش، قرمزی، التهاب 

و پوسته پوسته شدن بروز می کند و ممکن است گسترده تر شود.
وی برای جلوگیری از این عارضه گفت: قاعدتاً پوست دست به خاطر تماس طولانی 
با این مواد شکننده و آسیب پذیر می شود، بر این اساس افراد لازم نیست همه کارهای 

سال را برای شب عید بگذارند.
این متخصص پوست و مو ضمن توصیه برای انجام کارها به صورت دوره ای تصریح 
کرد: ضروری است هنگام کار با شوینده از پوشش مناسب مثل دست کش های دو 
لایه زیر نخی و رویه پلاستیکی استفاده شود که در کاهش آسیب به پوست مؤثر 

است.
احسانی، ضمن بیان اینکه مواد شوینده به هیچ وجه نباید با پوست به طور مستقیم 
تماس داشته باشد تأکید کرد: در صورت تماس بهتر است پوست با کرم های مناسب 
مرطوب و چرب شود و اگر اولین علائم التهاب و خارش شروع شد به متخصص 

پوست مراجعه کنند.
وی در پایان گفت: ممکن است پوست فرد در این حالت بر اثر خارش زیاد مترشح 
شده و عفونی شود که با دیدن این علائم حتما باید به پزشک متخصص پوست 
مراجعه شود و برای کاهش عوارض در این فاصله بهتر است از ترکیبات غیرصابونی که 

خاصیت خشک کنندگی ندارد استفاده کنند.

یک متخصص تغذیه مطرح کرد

تست سریع تشخیص آجیل سالم از تقلبی 
یک متخصص تغذیه از تست سریع و به موقع آجیل تقلبی از سالم برای ایام نوروز 

خبر داد. 
حسین ایمانی متخصص تغذیه گفت: برای خرید آجیل عید همیشه باید به میزان 
مصرف، آجیل و دانه های روغنی تهیه شود تا در زمان تازگی از آنها استفاده شود. وی 
ادامه داد: آجیل به دلیل روغن زیادی که دارد خیلی زود فاسد می شود که باید قبل 
از خرید آجیل با خوردن چند دانه از آنها از کیفیت طعم و تازه بودن اطمینان حاصل 
کنید و در صورت تازه نبودن، از خرید آجیل منصرف شد. این متخصص تغذیه با تاکید 
بر اینکه باید از مصرف آجیل های بوداده و فله ای پرهیز شود، تصریح کرد: آجیل تازه 
نباید هیچ بوی نامطبوعی از جمله بوی تند و بوی ترشیدگی داشته باشد که وجود 

حفره یا کپک زدگی از نشانه های کهنگی آجیل است.
وی بیان کرد: اگر در میان آجیل بقایای حشرات مرده یا زنده دیدید، بدانید که 
آجیل کهنه و فاسد است.ایمانی با بیان اینکه افراد از مغزهای خام پسته، فندق و بادام 
استفاده کنند، افزود: سعی کنید آجیلی که انتخاب می کنید شور نباشد و کمتر بو 
داده باشد.وی اظهار داشت: مقداری آجیل را در مشت خود بریزید و کمی منتظر 
بمانید، سپس آجیل را خالی کنید اگر روی دست شما رنگ پس داده باشد، نشانه 

غیر بهداشتی بودن آن است. 
این متخصص تغذیه تصریح کرد: از خریداری و مصرف انواع پسته و مغز گردو که 
توسط دوره گردها عرضه می شوند، به دلیل اینکه عمدتاً از محصولات آلوده تهیه یا 
مخلوط شده اند، خودداری کنید.وی تاکید کرد: از خرید و مصرف آجیل های رنگ 
شده خودداری کنید که در مورد میوه های خشک شده حتما باید دقت شود از 
میوهای خشک استفاده شود نه به صورت خیس و باید این نوع میوه ها فاقد مواد 

رنگی باشند.
ایمانی یادآورشد: رنگ هایی که برای رنگ کردن تخمه، بادام و سایر انوع آجیل 
استفاده می شود، عمدتاً غیرمجاز بوده و گاهی حساسیت های شدیدی را در مصرف 

کننده ایجاد می کند.

 

به تازگی روباتی ساخته شده که می تواند با بیماران مبتلا به فراموشی درباره آب وهوا 
صحبت کند، کلیدهای گمشده را برایش بیابد و خاطرات خانوادگی را برایش زنده کند.

 این روبات 15 هزار پوندی ماریو نام دارد و هم اکنون در خانه تعدادی از بیماران مبتلا 
به فراموشی در انگلیس به کار گرفته شده است.  هدف از طراحی این روبات  فعال نگه 

داشتن ذهن بیمار و کمک به او است تا احساس تنهایی کمتری کند.
اندی بیدن یکی از اعضای هیات مسئول اجرای طرح آزمایشی این روبات است. او در 
این باره می گوید: هدف از طراحی ماریو فقط ارائه اطلاعات به بیمار نیست، بلکه روبات 
او را در فعالیت های ذهنی عمیق تری درگیر می کند.  ما می خواستیم ابزاری برای 
یادآوری در اختیار کاربر باشد که در آن از تصاویر خانواده، مراسم ازدواج و تعطیلات 
استفاده شده باشد. همچنین ماریو مجهز  به حسگرهایی است که می تواند وسایل 
گمشده مانند کنترل از راه دور تلویزیون، کلید و عینک را بیابد. علاوه بر آن در صورت 

نیاز با اورژانس هم تماس می گیرد.
 اما مهمترین هدف آن فراهم کردن همنشینی برای افراد مبتلا به این بیماری است.

روبات همنشین سالمندان مبتلا به فراموشی
محققان موفق به ارائه یک روش درمانی جدید برای  از راه رسید

تسکین دردهای مزمن شده اند.
دردهای مزمن میلیون ها نفر از افراد در ایالات متحده 
را تحت تاثیر قرار داده و به شدت می تواند در عملکرد 

روزانه این افراد اختلال ایجاد کند.
مطالعه  استراتژی  که  دریافته اند  محققان 
کاهش  سبب  می تواند   shared reading((مشارکتی

دردهای مزمن در افراد شود.
در  که  است  تعاملی  کار  یک  اشتراکی،  مطالعه 
افراد دور هم جمع شده و  از  آن گروه های کوچکی 
بلند  صدای  با  را  ادبیات  و  شعر  کوتاه،  داستان های 

می خوانند.
محققان این پژوهش دریافتند که با استفاده از ادبیات 
که خاطرات و تجارب زندگی مانند روابط مختلف و 
دوران کودکی را یادآوری می کند می توان دردهای مزمن 
 )CBT(را حتی بیشتر از روش رفتار درمانی شناختی

کاهش داد.تعریف درد مزمن عبارت است از هر نوع 
دردی که حداقل به مدت 12 هفته طول بکشد. این 
دردها در حدود 100 میلیون نفر از افراد در آمریکا را 

تحت تاثیر قرار داده است.
گردن  درد  و  میگرن  یا  شدید  سردرد  کمردرد، 
شایع ترین اشکال درد هستند که در این میان درد کمر 

علت اصلی ناتوانی افراد در آمریکا است.
تعداد داروهایی که می تواند دردهای مزمن را تسکین 
دهد بسیار زیاد بوده اما آنها همیشه موثر نبوده و  بیماران 
به طور فزاینده ای به استراتژی های غیر دارویی مانند 

CBT، برای کمک به کاهش درد متوسل می شوند.
CBT یک شکل از درمان است که هدف آن تغییر 
فکر و رفتار به منظور مدیریت بهتر مسائل روحی و 
روش  این  که  داده اند  نشان  مطالعات  است.  جسمی 
ممکن است در درمان دردهای مزمن موثر باشد اما نتایج 

آن کوتاه مدت است.

در این پژوهش محققان به منظور بررسی تاثیر این 
مزمن  دردهای  به  مبتلا  که  گروه  دو  درمانی،  روش 
هستند را با یکدیگر مقایسه کردند.یکی از گروه ها تحت 
با روش درمانی "مطالعه  و گروه دیگر   CBT درمان

مشارکتی" درمان شدند.
شرکت کنندگان با درد شدید مزمن برای این مطالعه 
انتخاب شدند. برخی از این شرکت کنندگان به مدت 5 
هفته تحت درمانCBT و به موازات آنها افراد دیگر به 
مدت  22 هفته تحت درمان "مطالعه مشارکتی" قرار 

گرفتند.
پس از انجام این دو روش درمانی مشخص شد افرادی 
که تحت درمان مطالعه مشارکتی قرار گرفتند بعد از 

گذشت دو روز شاهد بهبودی بودند.
به گفته محققان این پژوهش، این استراتژی درمانی 
می تواند یک رویکرد غیر دارویی برای درمان دردهای 

مزمن باشد.

تسکین دردهای مزمن با مطالعه گروهی

شرکت خودروسازی فورد اعلام کرد موفق به ابداع چاپگرهای سه بعدی شده که 
می توانند کل قطعات پیچیده و پیشرفته خودروها را به طور یکپارچه تولید کنند.

 این چاپگرهای سه بعدی پیشرفته قابلیت طراحی قطعات بزرگی را دارند که تا پیش 
از این قابل تولید با استفاده از چاپگرهای سه بعدی نبوده اند.

چاپگر یاد شده که 3D Infinite Build نام دارد توسط شرکت Stratasys تولید شده 
است. فورد اولین شرکت خودروسازی جهان است که از فناوری Stratasys به طور 

آزمایشی بدین منظور بهره گرفته است.
استفاده از چاپگر یاد شده فعلا در مرحله آزمایشی است و کارشناسان فورد می گویند 
استفاده از چاپگرهای سه بعدی برای تولید قطعات مختلف خودرو هم باعث کاهش وزن 

تمام شده اتومبیل ها می شود و هم مصرف سوخت آنها را کاهش می دهد.
فورد برای طراحی قطعات خودرو با استفاده از این چاپگر سه بعدی برنامه رایانه ای 
ویژه ای را هم ابداع کرده که ضمن تحلیل و بررسی قطعه آماده شده برای طراحی، نحوه 

عملکرد بازوی رباتیک چاپگر یاد شده را هم برنامه ریزی می کند.
شاید نقطه ضعف مهم فعلی این چاپگر سه بعدی سرعت پایین تهیه خروجی توسط 
آن باشد که موجب می شود استفاده از این روش در مقیاس انبوه برای خودروسازان 

فعلا اقتصادی نباشد.

تولید پیچیده ترین قطعات خودروها
 با چاپگر سه بعدی

کمپانی استرالیایی کربونیکس پهپاد هیبریدی عمود پروازی که از جنس کامپوزیت 
ساخته شده برای اولین بار در استرالیا تست کرد و این پهپاد توانست بیش از دو ساعت 

پرواز کند.
طول بالهای این پهپاد که نام آن "وولانتی" است حدود 2.۷ متر  و طول بدنه 
1.95 متر بوده و با نیروی برق می تواند بیش از دو ساعت پرواز داشته باشد. در صورتی 
که وولانتی از سوخت فسیلی برای پرواز استفاده کند، زمان پرواز آن تا هفت ساعت 

افزایش می یابد.
سرعت این پهپاد هیبریدی 60 کیلومتر بر ساعت است.

طرح ظاهری این پهپاد به پهپادهای معمول شباهت کمتری دارد و سازندگان آن 
تلاش می کنند استانداردهای آن را علاوه بر استفاده های شخصی به کاربردهای نظامی 

نزدیک کنند.
در حال حاضر هیچ استاندارد مشخصی برای تولید پهپادها وجود ندارد و سازندگان 

طرح های مختلفی را آزمایش می کنند.
در حالتی که این پهپاد با انرژی الکتریکی پرواز می کند می تواند حدود 2 کیلوگرم 

بار را حمل کند که این میزان در زمان استفاده از موتور بنزینی به 6 کیلوگرم می رسد.
این پهپاد با قیمت ۷6 هزار دلار به بازار عرضه شده است و مقامات کربونیکس اعلام 

کرده اند که برای بهبود عملکرد این پهپادها همچنان تلاش خواهند کرد.

محققان یکی از شرکتهای دانش بنیان موفق به طراحی 
 Eye Tracking( چشمی  رهگیر  سیستم  ساخت  و 

System( شدند.
با  محصول  این  تولید  فنی  دانش  به  دستیابی  با   
تکنولوژی بالا، امکان صرفه جویی ارزی قابل توجهی برای 
کشور در این زمینه ایجاد می شود. سیستم رهگیر چشمی 
هم اکنون با حمایت ستاد توسعه علوم و فناوری های 
شناختی، مراحل ساخت مدل Head Fix با نرخ 120 
تصویر در ثانیه را با موفقیت به پایان رسانده است و 
همچنین ساخت مدل Head Free با نرخ 200 تصویر در 

ثانیه مراحل پایانی خود را می گذراند. همچنین با توجه 
به برنامه ریزی انجام شده توسط مدیران و پژوهشگران این 
شرکت، در آینده ای نزدیک، سیستم هایی با نرخ ۴50 
تصویر در ثانیه نیز توسط این شرکت دانش بنیان به بازار 
عرضه خواهد شد. بر اساس اعلام روابط عمومی معاونت 
علمی وفناوری ریاست جمهوری، این شرکت دانش بنیان 
فعالیت خود را در زمینه طراحی و ساخت تجهیزات 
آزمایشگاه های علوم اعصاب و شناخت از بهمن ماه سال 
1393 در مرکز رشد واحدهای فناور شماره ۴ دانشگاه 

فردوسی مشهد آغاز کرده است.

مهندسان دانشگاه واشنگتن بدنبال ایجاد شهری هوشمند با اشیا هوشمند هستند.
 در خودرو خود هستید، بیلبورد خواننده مورد علاقه شما نظرتان را به خود جلب 
می کند حال تصور کنید خودرو شما با  بیلبورد مذکور ارتباط برقرار کرده و برای شما 
آهنگ آن خواننده از طریق رادیو خودرو پخش شود. یا در ایستگاه اتوبوس در انتظار 
رسیدن اتوبوس هستید و بیلبورد تبلیغاتی در ایستگاه تخفیف بلیط و یا مسیر مورد نظر 
شما را از طریق گوشی هوشمندتان ارسال کند. یا در حال دویدن پیراهن شما عرق 

کردن بدن را احساس و برای گوشی هوشمندتان نشانه های حیاتی بدن ارسال شود.
محققان دانشگاه واشنگتن با یک روش جدید این پوسترها و لباس های هوشمند را 
به وسیله ایجاد برقراری ارتباط مستقیم بین آنها با رادیوی خودرو یا گوشی هوشمند 
کاربر محقق کرده اند.محققان با این روش جدید استفاده از سیگنال های رادیویی را در 
بیلبوردهای ایستگاههای اتوبوس سیاتل اجرا کرده  و از طریق نوارهای مسی که در 

پشت بیلبوردها جاسازی شده اند با کاربران ارتباط برقرار می کنند.شیام گلاکوتا استادیار 
علوم رایانه و مهندسی دانشگاه واشنگتن اظهار کرد: ما با استفاده از این فناوری، شهری 
هوشمند با اشیا هوشمند محیطی همچون بیلبوردها، علائم راهنمایی و یا حتی لباس 
هوشمند طراحی کرده ایم که با ساکنان از طریق ارسال اطلاعات ارتباط برقرار می کنند.

برای کاهش هزینه های انتقال اطلاعات شهروندان، در روش ارتباطی جدید از بازتاب 
سیگنال های رادیویی FM که در هوا وجود دارند استفاده شده است.این گروه برای 
اولین بار از روش backscattering برای سیگنال های رادیویی خارجی FM استفاده کرده 
است.در این سیستم مخابره پیام، بازتاب و رمزگذاری شنیداری اطلاعات، با استفاده از 
سیگنال هایی که در محیط های شهری وجود دارند بدون تاثیرگذاری بر انتقال امواج 
 USENIX رادیویی اصلی انجام می شود.نتایج این تحقیق در چهاردهمین سمپوزیوم

در بوستون ارائه شده است.

پرواز موفقیت آمیز پهپاد هیبریدی عمودپرواز

دستیابی به دانش فنی ساخت سیستم رهگیر چشمی

تلاش برای تحقق رویای "شهر هوشمند"

کیفسنگینچهعوارضیبرایبدندارد؟ ۱۰ نشانه بیماری لوپوس
لوپوس منتشر یا لوپوس اریتماتوس سیستمیک از انواع بیماری های خودایمنی است 
که در آن سیستم دفاعی بدن، به ارگان ها و بافت های خودی حمله کرده و به آن ها آسیب 

می  رساند. زنان در مقابل این بیماری ده  برابر بیشتر از مردان آسیب پذیرند.
درد و ورم مفاصل

درد و ورم و خشکی مفاصل در صبح همگی از نشانه های لوپوس هستند. این حالت 
ها در مچ دست، انگشتان و پنجه رایج است و ممکن است با آرتریت روماتوئید اشتباه 
گرفته شود. اما تفاوت بین لوپوس و آرتریت روماتوئید این است که لوپوس می تواند تنها 
یک سمت مفصل را درگیر کند، ولی آرتریت روماتوئید معمولا در دو طرف مفصل دیده 
می شود. همچنین در بیماران مبتلا به لوپوس، تورم می آید و می رود و به تدریج بدتر 
نمی شود، درست برعکس بیماری آرتریت روماتوئید. همچنین لوپوس معمولا تمایل 

دارد در جوانان خود را نشان دهد.
بثورات پوستی صورت

گسترش دانه های پوستی در معرض نور آفتاب یک مشخصه ی بسیار روشن از 
بیماری لوپوس است. این دانه ها جوش های پروانه ای نامیده می شوند و معمولا از پل 

بینی به سمت پایین استخوان گونه توسعه می یابد.
احتباس آب و ادرار خونی

مشکلات کلیه یکی دیگر از مشخصه ها و تظاهرات بسیار جدی این بیماری به حساب 
می آید. مشکل این جاست که ممکن است مشکل کلیه وخیم باشد، اما فرد هنوز از آن 
بی خبر باشد تا زمانی که اضاع بسیار بد شود. مشکلات کلیوی می تواند احتباس آب 
ایجاد کند و در نتیجه احساس ورم و افزایش وزن را به فرد القا نماید. همچنین می تواند 

به ادرار خونی منجر شود.
درد قفسه ی سینه

لوپوس اغلب باعث التهاب قلب یا آستر بیرونی یا درونی آن می شود. این حالت باعث 
تنگی نفس، درد شدید قفسه سینه، اختلال در جریان خون و در نهایت افزایش خطر 
بیماری های قلبی خواهد شد.  لوپوس همچنین می تواند در لایه ی داخلی و یا خارجی 
ریه اشکال ایجاد کند. برخی مبتلایان به این بیماری خودایمنی می گویند که در هنگام 

تنفس عمیق، دچار آسیب می شوند. بهتر است این نشانه را جدی بگیرید.
خستگی

این نشانه بزرگی از لوپوس است، اما متاسفانه می تواند نشانه بسیاری از بیماری های 
دیگر هم باشد. لوپوس می تواند مشکلات خونی مانند کم خونی و در نتیجه ضعف و 
کمبود انرژی را ایجاد کند و این احساس خستگی می تواند ناشی از بسیاری مشکلات 

که به دنبال بیماری لوپوس می آیند، مانند کلیه، قلب و ریه های ناسالم باشد.
ریزش مو

ریزش مو در این بیماری اغلب در منطقه پیشانی رخ می دهد و گاهی اوقات می تواند 
طاسی را به دنبال داشته باشد. همچنین لوپوس می تواند زخم در پوست سر را سبب 
گردد. اگر در حال حاضر شما این علامت را دارید، باید تحت بررسی پزشک قرار بگیرید، 

زیرا ریزش مو علامت هیپوتیروئیدیسم )کم کاری تیروئید( نیز است.
زخم های دهان

بر خلاف یک زخم دهان معمولی و یا آبسه، این زخم ها معمولا بدون درد هستند، به 
طوری که بسیاری از بیماران حتی ممکن است متوجه آنها نشوند. آنها به طور معمول 

در سقف دهان و گاهی اوقات در بینی دیده می شوند.
تشنج و از دست دادن حافظه

لوپوس همچنین می تواند به مغز حمله کند. در این حالت فرد می تواند تشنج، 
سردرگمی، حالات روانی و از دست دادن حافظه را تجربه کند. در حالی که بسیاری از 
مبتلایان به لوپوس دچار این مشکل مغزی خواهند شد، بسیاری دیگر هرگز این حالت 

را تجربه نمی کنند.
تب

بیشتر مبتلایان به لوپوس، تغییرات دمای بدن در اثر بیماری را به صورت تب نشان 
می دهند. در برخی موارد، تب اولین نشانه بیماری خواهد بود.

مشکلات بهداشت روانی
اضطراب نقش بزرگی در بیماری لوپوس دارد، چرا که بر خلاف هر نوع بیماری دیگر، 
فرد مبتلا به این بیماری می تواند امروز احساس خوبی داشته باشد اما فردا دچار مشکل 

شده و در بیمارستان بستری شود.
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اجتماعی6

آیت الله مکارم شیرازی:

امر به معروف و نهی از منکر باید
 با ادب و احترام همراه باشد

یکی از مراجع تقلید تأکید کرد: بهترین راهکار برای اجرای امر به معروف و نهی از 
منکر در جامعه، بیان از روی ادب و احترام است. 

آیت الله ناصر مکارم شیرازی در دیدار دانش آموزان دبستان مدرسه هاجر ناحیه دو 
قم، به جایگاه حقوق والدین در اسلام اشاره کرد و گفت: هرکدام از والدین و فرزندان بر 

یکدیگر حقوقی دارند و نباید حقوق یکدیگر نادیده گرفته شود.
وی افزود: انسان در محیط خانواده، مدرسه و اجتماع تربیت می شود؛ اگر هر یک از 
این امور رسالت خود را درست انجام دهند، انسان تربیت اسلامی می شود و اگر هر کدام 

از این امور کوتاهی کنند انسان درست تربیت نخواهند شد.
این مرجع تقلید بیان داشت: ان شاء الله هر سه محیط رسالت خود را در نظام جمهور 
اسلامی به درستی انجام دهند تا با همکاری هم انسان های سالمی تربیت شوند و بتوانند 

به نظام و انقلاب خدمت صادقانه انجام دهند.
وی افزود: یکی از معصومین)ع( فرموده اند »اگر والدین و معلم به دانش آموز یک بسم 

الله یاد دهند، خدای متعال بهشت و برائت از جهنم را به او عطا خواهد کرد«.
آیت الله مکارم شیرازی گفت: از جمله حقوق فرزند بر والدین، انتخاب درست نام، 

تعلیم  قرآن و تربیت کردن براساس آموزه های دین است.
وی افزود: در حالات امام حسن و امام حسین)علیهما الاسلام( آمده است که  این دو 
بزرگوار با اخلاق عملی، رفتار و کردار درست با محبت، عطوفت مهربانی، مرد میان سال 

را نصیحت کردند و باعث هدایت او شدند.
استاد سطوح عالی حوزه ابراز داشت: برای اجرای امر به معروف و نهی از منکر در 

جامعه  بهترین راهکار، بیان از روی ادب و احترام است.
نماز اول وقت، قرائت قرآن، یاد خدا بودن، پرهیز از دوستی های ناباب، عدم شرکت در 
مجلس آلوده و ناپاک و کمک به دیگران و احترام به والدین از جلمه مسائلی بود که آیت 

الله مکارم شیرازی در سفارش به دانش آموزان تأکید کرد.

دادستان قم  تاکید کرد

حمایت از سرمایه گذاران و فعالان بخش 
صنعت و تولید

انقلاب قم تشکیل کارگروه های مختلف برای رسیدگی به  دادستان عمومی و 
مشکلات واحدهای صنعتی و سرمایه گذاران را خواستار شد و بر حمایت قانونی و همه 

جانبه دادستانی از سرمایه گذاران و فعالان بخش صنعت و تولید استان تاکید کرد. 
مهدی کاهه در نشست صمیمی با سرمایه گذاران، تولید کنندگان و فعالان بخش 
صنعت استان قم با اشاره به اینکه امنیت اقتصادی به عنوان مولفه ای مهم در ایجاد امنیت 
پایدار در جامعه خاطرنشان کرد: نمی توانیم در جامعه به دنبال ایجاد و تثبیت امنیت 

اجتماعی و اخلاقی بوده ولی به امنیت اقتصادی سالم و اثر گذار بی تفاوت باشیم.
دادستان عمومی و انقلاب قم امنیت اقتصادی را وابسته به یک اقتصاد سالم و پویا 
معرفی کرد و افزود: این اقتصاد سالم است که می تواند حرکت کشور به سوی توسعه 
و یا توسعه یافتگی آن را تضمین و تامین کند. وی به نقش کارآفرینی و ایجاد اشتغال 
سالم در سایه فعالیت های اقتصادی و سرمایه گذاری اشاره کرد و گفت: همه ما به دنبال 
فعالیت های سالم اقتصادی و تولیدی با هدف اشتغالزایی و تولید کارآفرینی هستیم و اگر 
فعالیت های اقتصادی سبب کارآفرینی و تولید کار نشود اثر لازم را نخواهد داشت. کاهه 
در ادامه با بیان اینکه ایجاد اشتغال و کارآفرینی صرفا با هزینه کردن و سرمایه گذاری 
به وجود نخواهد آمد یادآور شد: مهمتر از سرمایه های مالی داشتن فکر، تدبیر اقتصادی 
و تفکر اقتصاد اسلامی است و اگر اینها در کنار سرمایه های مالی قرار گیرد شاهد توسعه 
اقتصاد سالم و به دنبال آن ایجاد و تثبیت امنیت اقتصادی و امنیت جامع خواهیم بود. وی 
تشکیل کارگروه های مختلف برای رسیدگی به مشکلات واحدهای صنعتی و سرمایه 
گذاران را خواستار شد و بر حمایت قانونی و همه جانبه دادستانی از سرمایه گذاران 
و فعالان بخش صنعت و تولید استان تاکید کرد. امیر طیبی نژاد مدیرعامل شرکت 
شهرک های صنعتی قم هم در حاشیه این مراسم با مثبت و مهم ارزیابی کردن این 
گونه جلسات، حضور دادستان عمومی و انقلاب قم به همراه رییس سازمان بازرسی 
استان را نشانه اهمیت این نشست دانست و بیان کرد: این جلسه در نوع خود منحصر 
به فرد بود و این حرکت را آغازی مبارک برای حمایت بیش از پیش مسؤولان استان از 

صنعت و تولید می دانیم.
وی تداوم برگزاری جلسات مسؤولان دستگاه های نظارتی با فعالان عرصه تولید را 
خواستار شد و گفت: بهره مندی خانواده صنعت از نگاه حمایتی مسوولان دلسوز مستلزم 
برنامه ریزی دقیق و انتقال مشکلات در قالب موضوع بندی و پرهیز از بخشی نگری امکان 
پذیر است و امیدواریم در آینده شاهد نشست های تخصصی منظم با دستور جلسات 

تدوین شده باشیم.

قائم مقام شهردار قم  خبرداد

تکمیل رینگ ترافیکی مسجد جمکران 
قبل از نیمه شعبان 

قائم مقام شهردار قم با اشاره به وضعیت آزادسازی پروژه های معابر و شوارع شهر گفت: 
معارضین پروژه رینگ ترافیکی مسجد مقدس جمکران به زودی رفع شده و قبل از نیمه 

شعبان این پروژه تکمیل خواهد شد .
ابراهیم معتمدی با اشاره به روند آزادسازی معابر و شوارع جدیدالاحداث شهر اظهار 
کرد: شهرداری های مناطق مستمر پیگیر آزادسازی معابر و شوارعی هستند که در 
دستور اجرا در شهر بوده است. وی با اشاره به پروژه های بازگشایی معابر و شوارع در 
مناطق مختلف شهر قم گفت: در منطقه یك بلوار محتشم کاشانی و حکیمی به طور 
کامل آزادسازی شده است و به زودی شاهد بازگشایی و تکمیل عملیات اجرایی آنها 
خواهیم بود. قائم مقام شهردار قم با اشاره به وضعیت تکمیل ادامه بلوار جمهوری در 
منطقه دو تصریح کرد: در خیابان جمهوری یك پلاك دیگر به زودی آزادسازی خواهد 
شد و شاهد بازگشایی کامل مسیر خواهیم بود. وی وضعیت بلوار زینبیه در منطقه سه 
را یادآور شد و افزود: بلوار زینبیه تا اواخر اردیبهشت ماه به طور کامل آزادسازی خواهد 
شد و تا این زمان 16 پلاك باقیمانده توافق می شود. معتمدی ادامه داد: در بلوار فردوسی 
در منطقه چهار یك پلاك آموزشی باقی مانده که در پی تکمیل آن هستیم. وی با اشاره 
به مشکلات اجرا و تکمیل بلوار یاسمن در منطقه چهار خاطرنشان کرد: بلوار یاسمن 
نیازمند آزادسازی دو پلاك است که ماده 9 آنها گرفته شده و به زودی آزادسازی می شود. 
قائم مقام شهردار قم بیان کرد: با موسسه جامعه الزهرا نیز توافق شده که بخش عمده 

مسیر معارض با جامعه الزهرا است و مسیر به زودی باز می شود.
وی ضرورت تکمیل رینگ محدوده مسجد مقدس جمکران را مورد تاکید قرار داد و 
تصریح کرد: در منطقه پنج نیز قبل از نیمه شعبان تکمیل رینگ مسجد جمکران را در 
دستور کار داریم. معتمدی تصریح کرد: تملك 1۷ پلاك در این پروژه باقی مانده بود که 
11 مورد انجام شده و تنها چند پلاك دیگر مانده و رینگ جمکران تکمیل خواهد شد.

مسئول توسعه و نوسازی ناوگان تاکسیرانی قم خبرداد

938 تاکسی جدید در ناوگان حمل و نقل 
عمومی قم 

مسئول توسعه و نوسازی ناوگان تاکسیرانی قم گفت: 93۸ تاکسی جدید به ناوگان 
حمل و نقل عمومی در طرح جایگزینی خودروهای جدید به جای فرسوده در قم 

افزوده شد. 
محسن ستوده با اشاره به این که طرح جایگزین سازی خودروهای جدید به جای 
فرسوده از بهمن سال گذشته در قم آغاز شد، افزود: یک هزار و 609 راننده تاکسی در 
این طرح با مراجعه به 30 دفتر پیشخوان، ثبت نام کردند که 93۸ تن خودروی جدید 
تحویل گرفتند.وی اضافه کرد: یک هزار و 192 راننده تاکسی نیز از طریق بانک های 
عامل برای دریافت خودرو معرفی شده اند که یک هزار راننده موفق به دریافت کد 
رهگیری خودرو ساز شدند.وی بیان داشت: همچنین 129 راننده تاکسی به صورت 
نقدی اقدام به تهیه خودرو کردند.ستوده با بیان این که بانک های عامل 200 میلیون 
ریال وام با سود 16 درصد به رانندگان اعطا می کنند گفت: رانندگان تاکسی برای طرح 
جایگزین سازی خودرو می توانند از این تسهیلات بهره مند شوند.وی خاطرنشان کرد: 
همچنین رانندگان باید حدود 51 میلیون ریال وجه نقد را برای دریافت خودرو واریز 
کنند ضمن این که خودروهای فرسوده به مبلغ 55 میلیون ریال از آنان خریداری می 
شود.به گفته وی، در طرح جایگزین سازی خودروی جدید به جای فرسوده، خودرو 
های سمند و پژو به رانندگان تحویل داده می شود.مسئول توسعه و نوسازی ناوگان 
تاکسیرانی قم با اشاره به این که در قم پنج هزار و ۷2۴ تاکسی وجود دارد گفت: عمر 
مفید خودرو ها 10 سال است که طرح جایگزین سازی برای خودروهای مدل ۸5 
اجرایی شد.ستوده با بیان این که خودروهای فرسوده محیط زیست را به خطر می اندازد 
گفت: این خودروها هزینه  های بسیار سنگینی را در ابعاد اقتصادی، مصرف سوخت، 
منظر و مبلمان شهری دارند و از سوی دیگر باعث آلودگی و معضلات زیست محیطی 
می شوند.وی بیان داشت: حجم زیاد خودروهای فرسوده و خطرات زیست محیطی 
باعث سیاست گذاری در این حوزه شد تا با ارائه تسهیلات رانندگان تشویق به استفاده 

از خودروهای جدید شوند.
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با این که امروزه به لطف فناوری زندگی کردن آسان تر شده، اما 
خب به همان اندازه پیچیده تر هم شده است؛ دیگر خانه ها به معنای 
گذشته خانه نیستند و دیگر دل های افراد خانواده مثل قدیم به هم 
نزدیک نیست. با این که اکثر ما روزانه دست کم پنج، شش ساعتی 
در خانه در بیداری کنار اعضای خانواده مان هستیم، اما هر کسی 
در مدار جغرافیایی خودش زندگی می کند؛ یکی در شرق است و 

دیگری در غرب.
 شاید به جرأت بتوان گفت تنها چیزی که ما را در قالب یک 
خانواده در خانه کنار هم نگه می دارد، نیازمان به داشتن جایی برای 
خوابیدن است. البته این بلا، مشکل ناگزیر همه ی خانواده ها نیست و 
هر خانواده ای در هر زمانی که بخواهد می تواند وضعیت خود را تغییر 
بدهد. این مقاله درباره ی همین موضوع است و در آن راهکارهایی 
را بررسی می کنیم که می توانند مدار جغرافیایی ما را در خانه به هم 

نزدیک تر کنند.
سال های دور از خانه

قبول! اداره کردن زندگی در این زمانه برای خیلی ها با یک شغل 
اگر نگوییم غیرممکن، اما سخت است. از طرفی معیارهای زندگی هم 
عوض شده است و همه ی این ها باعث شده اند که ساعات بیشتری 
را صرف کار بیرون از خانه بکنیم. اما با هر حجم کاری هم که باشیم 
بالأخره هر روز، ساعتی می رسد که به خانه برمی گردیم. عده ی  کمی 
با تمام وجودمان و اکثرمان با درصدهایی کمتر خودمان را صرف 

خانواده می کنیم.
 تازه همان درصدهای باقی مانده را هم صرف زندگی کردن با 
خانواده مان نمی کنیم و با توجیه خستگی در کردن، خودمان را در 
تلویزیون و فضاهای مجازی غرق می کنیم. تا به خودمان می جنبیم، 
دیگر چشم هایمان توان باز ماندن ندارند و به ناچار خود را به آغوش 

گرم رختخواب می سپاریم.
 این رویه مدت ها تکرار می شود تا این که یک روز به خودمان 
می آییم و احساس می کنیم سال هاست که جایی دور از خانه مان 
و  هستید  مواجه  مشکل  این  با  هم  شما  اگر  کرده ایم.  زندگی 
می خواهید راهی برای برون رفت از آن پیدا کنید، راهکارهای زیر 

را امتحان کنید.
چگونه خانه را دوباره سر پا کنیم؟

به خوابگاه تبدیل شدن خانه یک وضعیت غیرقابل تغییر نیست و 
شما می توانید هر زمانی که بخواهید با به کارگیری چند راهکار ساده، 

صمیمیت و احساس حضور را به خانه تان برگردانید:
سکوت را بشکنید

برای این که خانه تان دوباره خانه شود، باید چرخه ی معیوب قبلی 
را قطع کنید. پس همین حالا به اعضای خانواده تان بگویید که از این 
وضعیت ناراحت و نگران هستید و سعی کنید انگیزه ی آن ها را برای 

ایجاد تغییرات مثبت برانگیزید.
مهندسی معکوس کنید

شما به این نتیجه رسیده اید که خانه تان به خوابگاه تبدیل شده 
است. برای این که بتوانید از این وضعیت عبور کنید لازم است پیچ 
و مهره های این وضعیت را باز کنید و بعد از این که از ساز و کار 
تأثیرگذاری آن آگاه شدید، آن ها را به نحوی دوباره سر هم کنید 
که در جهت عکس رویه ی قبلی، مفهوم واقعی خانه را به زندگی 

شما برگرداند.
معنی خانه را کالبدشکافی کنید

 با اعضای خانواده تان صحبت کنید، مفهوم خانه از نظر خودتان 
را با آن ها در میان بگذارید و نظر آن ها را هم بپرسید. روی مفاهیم 
کلیدی تمرکز کنید و سعی کنید از طریق گفت وگو این مفاهیم را 

به هم نزدیک تر کنید.
برنامه ریزی کنید

 برای هر چند ساعتی که در خانه هستید، برنامه ریزی داشته 
باشید. در این زمینه هم حتما با اعضای خانواده تان جلسه بگذارید 
و با هم صحبت کنید. روشن است که هر قدر این برنامه با منافع و 
نظرهای خانواده تان همسوتر باشد، احتمال تداوم آن بیشتر خواهد 

بود.
هزینه ها را مدیریت کنید

هر قدر ساعات کاری شما و سایر اعضای خانواده کمتر بشود، 
فرصت بیشتری برای کنار هم بودن و تبادل عاطفی با هم خواهید 

داشت.
همکاری داشته باشید

احساس لذت از حضور در خانه، الزاما مستلزم داشتن ساعات 
فراغت و بیکاری بیشتر نیست. خیلی از اوقات کنار هم کار کردن در 
خانه به همان اندازه و حتی شاید هم بیشتر، حس حضور داشتن شما 
را به تکاپو می اندازد. اصلا به نظر می رسد خود این بی هدفی و بیکاری 
که در ساعات در خانه بودن گریبان اعضای خانواده ها را گرفته است، 
عامل مهمی در دور شدن آن ها از همدیگر و تبدیل شدنشان به 

هم اتاقی های یکدیگر باشد.
قرارداد بنویسید

از کارهایی که مانع صحبت کردن و صمیمیت شما و خانواده تان در 

خانه می شوند فهرستی تهیه کنید و برای هر کدام از آن ها قوانینی 
را تعیین کنید، سپس قوانین را روی کاغذ بنویسید و بعد از امضای 
الزام آور همه ی اعضای خانواده، آن را در جایی که در معرض دید 
باشد بچسبانید. برای مثال استفاده از گوشی همراه در خانه را به 
موارد ضروری محدود کنید و یا ساعت مشخصی را در هر هفته به 
صحبت کردن درباره ی اتفاقات مهم و احساسات همدیگر اختصاص 

دهید.
همدیگر را بیشتر بشناسید

برای این که خانه را از حالت خوابگاه بودن خارج کنید، لازم است 
به جذابیت های آن اضافه کنید. یکی از مهم ترین جذابیت های حضور 
در خانه، گذراندن عمر در کنار کسانی است که احساس می کنیم 
روحیات و خلقیات ما را می شناسند و برای آن ها ارزش قائل هستند. 
پس بی معطلی دست به کار شوید و سعی کنید با کسب شناخت 
بیشتر از اعضای خانواده تان و توجه نشان دادن نسبت به ویژگی های 
آن ها، جاذبه ی حضور داشتن در خانه و خانواده را برای ایشان زنده 

کنید.
روی کیفیت تمرکز کنید

خیلی از اوقات امکان افزایش دادن ساعات حضور اعضای خانواده 
در خانه فراهم نیست. برای جبران کردن آن، ساعات حضورتان را 
مؤثرتر کنید. برای مثال گهگاه وقتی را به بازی کردن دسته جمعی 
در خانه اختصاص بدهید یا بین خودتان مسابقه ی لطیفه گفتن راه 
بیندازید. یک کار دیگر هم که می توانید بکنید این است که به صورت 
نوبتی به فعالیت های مورد علاقه ی تک تک اعضای خانواده بپردازید. 
مثلا این هفته با شوهرتان فوتبال تماشا کنید و درباره ی آن صحبت 

کنید و هفته ی بعد با همسرتان فیلم ببینید و آن را تحلیل کنید.
صله ی رحم انجام بدهید

دید و بازدید کردن باعث می شود کرختی و یکنواختی از خانه ی 
شما دور بشود و خانه تان از حالت خوابگاه دربیاید.

از معجزه ی قدرشناسی غافل نشوید 
خانه باید محلی باشد برای برجسته شدن خوبی ها و توانمندی های 
اعضای خانواده. این یکی از جاذبه های انحصاری خانه و خانواده است 
که مثل نخ تسبیح شما و سایر اعضای خانواده تان را کنار هم نگه 
می دارد. پس به بهانه های کوچک از اعضای خانواده تان تقدیر کنید 
تا آن ها برای تداوم حضور مؤثرشان در خانه انگیزه ی محکمی داشته 

باشند.

راهکارهاییسادهبرایصمیمیتدرخانه

عطیه رضایی 

 حتما در زندگی شما پیش آمده که خودتان را 
بیش از حد به چیزی، شخصی یا جایی وابسته دیده 
اید و یا حس کرده اید به شخص یا چیزی آن قدر 
وابسته شده اید که ترک کردن آن برایتان امکان 
پذیر نباشد یا حتی فکرکردن به کنار گذاشتنش 
در شما ایجاد وحشت و هراس کند. صحبت از 
وابستگی بیمارگونه ای است که تعادل احساسی 
نابودی  باعث  و  برد  بین می  از  زندگی  رد  را  ما 
اعتماد به نفس در فرد می شود. در این مطلب به 
انواع وابستگی، عوارض و راهکارهای درمانی برای 

وابستگی ناسالم پرداخته ایم.
 چرا وابسته می شویم؟ 

شکست های ما یکی از مهم ترین علل وابستگی 
هستند. همه ما در ناخودآگاه مان از این که به تنهایی 
کافی و کامل نیستیم در عذابیم. گاهی فرد در دوران 
کودکی به این نتیجه می رسد که به تنهایی قادر به 
انجام کاری نیست و همواره به دیگران نیازمند است. 
چنین فردی در بزرگسالی نیز به این باور می رسد 
که برای بقا و ادامه زندگی وابسته به دیگران است و 
همواره به کمک دیگران نیازمند است. چنین باوری 
معمولا در نتیجه حمایت های بیش از حد والدین 
در دوران کودکی ایجاد می شود و سرچشمه شکل 
گیری شخصیت وابسته است.این افراد خود را بسیار 
آسیب پذیر می دانند که مانند یک کودک همواره 
محتاج کمک و توجه دیگران هستند و به همین 

دلیل بسیار حساس و زودرنج اند.
وابستگی چند نوع است؟

برای آشنایی بیشتر با عوارض ناشی از وابستگی 
هم  و  سالم  وابستگی  هم  دارد  ضرورت  ناسالم 
وابستگی ناسالم تعریف شود تا با مقایسه آنها نسبت 
به موضوع اشراف نسبتا کاملی پیدا کنیم. وابستگی 
سالم: در وابستگی سالم، فرد در زمان مناسب و در 
صورت نیاز، مستقیما درخواست کمک می کند. در 
روابط با دیگران احساس امنیت، اعتماد و علاقه به 
میزان کافی وجود دارد. روابط سالم و در حد اعتدال 
بوده و هر یک از طرفین در رابطه برای دیگری ارزش 
و اهمیت قایل هستند. طرفین در عین حال که به 
نیازهای خود توجه دارند، حس محبت و همدلی را 
نیز از طرف مقابل خود دریغ نمی کنند و خویشتن 

حقیقی خود را فراموش نمی کنند.
وابستگی ناسالم: در وابستگی ناسالم فرد سعی 

دارد طرف مقابل را تحت کنترل و نفوذ خود قرار 
دهد و به دلیل ترس از طرد شدن مانند یک قربانی 

هرگونه تحقیری را تحمل کند.
 بیماری وابستگی چه علامت هایی دارد؟

 زمانی که ما آنچنان مجذوب کسی شده ایم که 
احساس می کنیم با نبودن او، ما نیز نابود می شویم، 
در این حالت دچار وابستگی بیمارگونه شده ایم. 
برای تجربه این وضعیت می توانیم به شخصی فکر 
کنیم که ما را اذیت می کند، ولی نمی توانیم آن را 
رها کنیم یا ارتباطی را تصور کنیم که ما را ناراحت 

می کند و عذاب می کشیم.
 افراد وابسته تنهایی برایشان غیرقبال تحمل و 
ناامیدکننده است. اغلب این افراد در زندگیشان 
به دیگران می سپارند.  را  مسوولیت های اصلی 
این افراد به تصمیم ها و اعمال خود اعتماد ندارند 
نیازمندند دایما در طول زندگی و کاردرستی  و 
اعمالشان از سوی دیگران تایید شود. فرد وابسته 
برای حفظ کردن افراد در کنار خود از هیچ کاری 
دریغ نمی کنند و حتی به اعمالی تحقیرآمیز و 
ناخوشایند دست می زنند. افراد وابسته به محض 
جدایی از کسی که آن ها را حمایت کرده و تکیه 
گاه آن ها بوده است یا دچار افسردگی شده یا فورا 
خود را وارد رابطه دیگری می کنند تا حمایت های 
لازم را از طریق او کسب کنند و در چنین شرایطی 
احتمال ارتکاب اشتباه بسیار بالاست. فرد وابسته 
هنگام صحبت و بحث با دیگران حتی اگر با نظر 
طرف مقابل مخالف باشند او را تایید می کنند تا 
مبادا با ابراز مخالفت موجب ناراحتی و از دست دادن 
طرف مقابل شوند. افراد وابسته به شدت احساس 
نیاز به مراقبت دارند و از فرمانبربودن هراسی ندارند.

انواع عوارض وابستگی ناسالم چیست؟
یک رابطه مخرب ناشی از وابستگی باعث می 
شود که همیشه وحشتی در شخص وجود داشته 
باشد که مبادا طرف مقابل او را تنها بگذارد یا به 
او دسترسی نداشته باشد. این افراد اغلب ناامید و 
اندوهگین اند. وابستگی عاطفی اعتماد به نفس را 
»تخریب می کند« و همیشه احساس خشم، تردید 
نسبت به خود، ترس از طردشدن، ترس از تنهایی، 
از این  حس عدم امنیت، شرم، حقارت یا ترس 
که دیگران شما را دوست نداشته باشند یا از شما 

قدردانی نکنند وجود دارد. 
فردی که از وابستگی عاطفی رنج می برد، فقط 
برای دیگران زندگی می کند و خودش را نادیده 

می گیرد. زمانی که با دوستانش است، خودش را 
فراموش می کند، زمانی که مشغول کاری می شود، 
خودش را تمام و کمال وقف آن کار می کند تا مورد 
پسند و قبول دیگران قرار گیرد و یا ذره ای از او 
قدردانی کند. در وابستگی، فرد شروع می کند به 
گدایی کردن توجه و در عمق وجود خود، احساس 
رضایت نمی کند و نیاز به تایید و تصویب دائمی از 

سوی دیگران دارد.
 از مطالبه حق خود خجالت می کشد و به راحتی 
اظهار عقیده نمی کند، به دیگران محبت می کند 
تا رهایش نکنند. افراد وابسته در رابطه عاطفی اکثر 
مشکلات را متوجه خود می دانند و »نه« گفتن 
برای آن ها کابوس است چون احساس شایستگی 
نمی کند. روابط افراد وابسته به سمت کسانی که 
رابطه سالم دارند نمی رود بلکه به سوی افراد باج 

گیر جذب می شوند.
ویژگی های وابستگی سالم چیست؟

در وابستگی سالم، کسی در دیگری حل نمی 
شود و رابطه سرشار از اعتماد، اطمینان، انعطاف 
پذیری و خالی از اضطراب، ناامنی، سوءظن و رفتار 
خصمانه است. وابستگی سالم وابستگی است که 
هیجان هایی که دو طرف نسبت به هم دارند معقول 
و منطقی است. فهم یکدیگر وجود دارد اما الزامی 
ندارد که دو طرف عین هم بفهمند. در وابستگی 
سالم احساس شایستگی در زندگی، شفافیت، تغییر 

و پیش بینی پذیری در طرفین وجود دارد.
 دلبستگی بهتر از وابستگی است

دلبستگی یعنی این که با آنچه در ارتباط قرار 
گرفته ایم و به آن عشق می روزیم یا دوستش داریم 
احساس وحدت و یگانگی کنیم و با وجود لذت 
شادمانی، سعادت و خوشی در آن، ما نیز خشنود 
شویم. در این حالت، بودن یا نبودن، او در کنار ما، 
احساس بسیار خوب یا بسیار بد به ما نمی دهد، بلکه 
وجود او باعث حس رضایت در درون ما می شود. 
به عبارتی دیگر، با نبودن او باز هم احساس رضایت 
در ما باقی مانده و حال خوبمان را می توانیم حفظ 
کنیم. درواقع یک فرد بالغ قادر به تشخیص یک 
رابطه سالم میان خود و دیگران خواهدبود. او می 
تواند میان یک رابطه مبتنی بر ساختار صحیح و یک 
وابستگی افراطی و خاجر از تعادل را تشخیص دهد 
و خود را از گرفتار شدن در تله های چنین ارتباطی 
برهاند. یادمان نرود بسیاری از افراد ممکن است در 
مقاطعی از زندگی خود دچار چنین ارتباطی شوند. 

این یک ایراد محسوب نمی شود. مهم این است که 
با مشاوره صحیح بتوانیم خود را از چنین ارتباطی 
برهانیم و یک رابطه متعادل با اطرافیانمان داشته 

باشیم.
9 راهکار برای از بین بردن وابستگی های 

مخرب
1- وابستگی ناسالم خود را بشناسید

قدم  خود  وابستگی،  وجود  به  نسبت  آگاهی 
بزرگی است که در این راه بر می دارید و با وجود 
همه مشکلاتی که دارید و همه ترس ها و نگرانی 
هایتان همواره روی پاهان خودتان می ایستید. شما 
قوی هستید و هم اکنون با استفاه از این آگاهی 
از وابستگی ترس هایتان را پشت سر می گذارید. 
همین شناخت است که به مدد آن دنیای شخصی 
بنا می نهید؛ دنیایی که در آن خودتان را دوست 

دارید و با خودتان در آرامش به سر خواهید برد.
2- دلایل وابستگی خود را پیدا کنید

تشویش ها، ترس ها و نرگانی ها و تمام چیزهایی 
که موجب عصبانیت، آزردگی و خشم شما می 
شوند را روی کاغذ بیاورید. این عمل باعث می 
شود تا چیزهایی که باعث ناراحتی شمامی شوند، 
فشار کمتری روی شما بیاورند. همچنین با این کار 
ذهنتان را رها می کنید و روشی است تا از طریق آن 
زباله های فکری تان را تخلیه کنید. این عمل مانع 

شکنجه های ذهنی شما می شود.
3- عزت نفس خود را بالا ببرید

نفس  عزت  عدم  با  همواره  عاطفی  وابستگی 
ارتباط دارد. در وابستگی های شدید احساسی، فرد 
خالی از عزت نفس بالا است. روی نکات مثبت و 
موفقیت هایتان تمرکز کنید. نه گفتن را یاد بگیرید. 
به خواسته هایتان توجه کنید. سعی نکنید خودتان 
دهید.  اهمیت  خودتان  نظر  به  دهید.  تغییر  را 
در ذهنتان تصویر مثبتی از خود داشته باشید. از 
خودتان مواظبت کنید. انجام همه این کارها باعث 
می شود عزت نفس خود را بالا ببرید و به تدریج از 

وابستگی رهایی پیدا کنید.
 4- اوقاتی را به تنهایی خودتان اختصاص 

دهید
به این مسئله فکر کنید که تنهایی نیز می تواند 
لذت بخش باشد! می توانید از این فرصت استفاده 
کنید و کارهای مورد علاقه تان را انجام دهید: کتاب 
خواندن، گوش دادن به موسیقی، ورزش کردن، 
یادگیری چیزهای جدید و یا کمک به افراد نیازمند. 

اگر تنها هستید، لحظات کوچکی که در تنهایی با 
خودتان می گذرانید، می توانند لحظات ناب شادی 

بخشی باشند.
5- از نبودن دیگران به وحشت نیفتید

برای آن که به طرز چشمگیری ترس و وحشت 
خود را از نبودن دیگران کاهش دهید، چشم هایتان 
را ببندید و نفس های عمیقی بکشید. درواقع، زمانی 
که تنفستان عمیق و طولانی باشد، فعالیت ذهنی 
تان کاهش می یابد و بدن آرام می شود. غیرممکن 
است زمانی که آرام و عمیق نفس می کشید، آرام 
شوید. با انجام این عمل متوجه خواهید شد که بعد 

از چند دقیقه، آرامش به شما بازخواهد گشت.
6- سعی نکنید نظر همه را جلب کنید

بدون آن که سعی کنید عشق و توجه دیگران را 
از دست بدهید، به دیگران »نه« بگویید و افکارتان 
را بیان کنید. شما نمی توانید مورد پسند همه مردم 
قرار بگیرید و همه را از خود راضی نگه دارید و این 
امری طبیعی است، پس حق دارید که تصمیم 
گیری کنید و آنچه را که می خواهید به وضوح بیان 

کنید.
7- احساس گناه نکنید

احساس گناه همانند دور باطل عمل می کند و 
اثر گلوله برف را دارد؛ در زمانی که اتفاق ناگواری می 
افتد از خود می رپسید که چرا چنین چیزی برایتان 
پیش آمده است و در نهایت متقاعد می شوید که 
مطمئنا کار بدی انجام داده اید و بعد در وجودتان 
به دنبال نقص ها و خطاهای خیالی می گردید و باز 
هم احساس گناه بیشتری می کنید. احساس گناه 
به طور پیوسته از شما یک گناهکار می سازد و بدون 
آنکه بتوانید این احساس را به یک خطای مشخص 

ربط دهید، دچار احساس مبهم گناه می شوید.
8- از افراد موفق الگوبرداری کنید

هنگامی که افرادی را مشاهده می کنید که علی 
رغم وابستگی های شدید خود توانسته اند بر مشکل 
خود غلبه کنند و زندگی شادی داشته باشند، شما 
نیز می توانید از آن ها الگوبرداری کنید و راهی را که 

آن ها رفته اند یاد بگیرید.
9- اهمیت نیازهای خود را بشناسید

نیازهای خود را بسیار مهم و غیرقابل اجتناب 
بدانید. وابستگی در بیشتر مواقع در نتیجه نادیده 
انگاشتن و اجتناب از خود در مورد نیازهای مهم 

بوجود می آید.
روان شناس بالینی

علاقه افراطی به اشخاص یا موقعیت های خاص، یک بیماری است

وابستگی یا دلبستگی؟ 

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم خبرداد

3فوتی و ۱3 مصدوم در حوادث رانندگی قم 
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: در سه فقره 
حادثه رانندگی که بامداد دوشنبه در این استان رخ داد، 3 نفر کشته و 13 تن 

مصدوم شدند. 
محمدرضا حسنی افزود: در حادثه نخست، تصادف زنجیره ای خودروهای پراید، 
ایسوزو، 206 و نیسان و سپس برخورد 2 دستگاه تریلی با این خودروها منجربه 
مصدوم شدن 11 تن شد.وی اضافه کرد: در این حادثه که 00:13 بامداد دیروز در 
محور کمربندی امام علی)ع( مقابل بوستان جوان رخ داد، یک تن، آقا 2۸ ساله نیز 
جان خود را از دست داد.وی تصریح کرد: ابعاد این حادثه بسیار وسیع بود و زمانی 
که 2 دستگاه تریلی با خودروهای سواری تصادف کردند، ماموران اورژانس نیز در 
محل حادثه حضور داشتند و خوشبختانه به افراد حاضر در محل آسیبی نرسید.

حسنی گفت: در حادثه بعدی که ساعت 00:1۴ بامداد در کیلومتر ۴5 آزادراه 
قم - تهران رخ داد، 2 دستگاه خودرو مزدا و پژو ۴05 با هم برخورد کردند که 
باعث فوت در دم یک خانم 90 ساله شد.وی اضافه کرد: در این حادثه 2 تن دیگر 
نیز مصدوم و به بیمارستان منتقل شدند.وی به برخود 2 دستگاه تریلی ساعت 
0۴:23 بامداد امروز نیز اشاره و بیان کرد: این حادثه در محور قدیم سلفچگان، 
10 کیلومتر بعد از سلفچگان به سمت ساوه، رخ داد که بر اثر آن یک تن آقا ۴5 

ساله به علت شدت حادثه و جراحت های وارده در دم فوت کرد.

جانشین فرمانده نیروی انتظامی گفت: امسال تلفات جاده ای سه درصد کاهش داشته به 
گونه ای که افراد نسبت به سال گذشته 350 نفر کمتر در حوادث جاده ای کشته شده اند. 
سردار اسکندر مومنی روز دوشنبه در همایش سراسری روسا و مدیران پلیس راهنمایی 
و رانندگی نیروی انتظامی افزود:امسال میزان کشته های حوادث رانندگی از 2۸ هزار نفر 
در سال ۸5، به حدود 16 هزار نفر رسید که اگر با تعداد ورود خودرو مقایسه شود، میزان 
تلفات کمتر است.وی ادامه داد: امسال بیش از سه درصد تلفات جاده ای کاهش یافته و 
حدود 350 نفر نسبت به سال گذشته کمتر کشته شدند. سردار مومنی با اشاره به شماره 
گذاری ۴00 هزار موتورسیکلت تا کنون، گفت: از ابتدای ورود خودرو به کشور تا سال ۸0 
حدود چهار میلیون خودرو در کشور وجود داشت در سال ۸5 تعداد خودروها به هفت 
میلیون رسید و اکنون حدود 19 میلیون خودرو شماره گذاری شده است.وی افزود: امسال 

بیش از یک میلیون و 200 هزار خودرو شماره گذاری شد که در عرض سه سال گذشته 
به اندازه ابتدای تاریخ ورود خودرو تا سال ۸0 خودرو شماره گذاری شده و در 10 سال به 

بیش از دو برابر رسید.
سردار مومنی گفت: در سال ۸5 قریب به 2۸ هزار نفر در جاده ها کشته می شدند، در 
حالی که در دنیا بیش از یک میلیون و 200 هزار نفر در سال کشته شدند.وی با اشاره 
به طرح زمستانی و همچنین آغاز طرح نوروزی گفت: در نوروز مردم بیش از یک بار به 
سفرمی روند و آمارهای 10 سال گذشته نشان می دهد هر سال درصدی افزایش در 
سفرهای نوروزی داشتیم براین اساس در حوزه انتظامی و ترافیکی نیروی انتظامی ماموریت 
دارد براین اساس پلیس آمادگی کامل برای آغاز تعطیلات نوروزی دارد تا با برقراری نظم و 

امنیت تردد شهروندان تسهیل شود.

جانشین فرمانده ناجا اعلام کرد 

کاهش سه درصدی تلفات جاده ای 

  رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا با بیان اینکه 
طرح نوروزی 96 با تشدید بازرسی ها همراه است، از 
برخورد جدی و قاطع با تخلفات حادثه ساز رانندگان 

متخلف خبر داد. 
همایش  دوازدهمین  حاشیه  در  مهری  تقی  سردار 
سراسری روسا و مدیران پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا، 
گفت: همایش سالانه روسا ، مدیران و فرماندهان پلیس 
راهنمایی و رانندگی در سراسر کشور امروز و فردا در 

تهران در حال برگزاری است.
وی، ارزیابی عملکرد سالانه و همچنین برنامه ریزی 
برای مأموریت های پیش رو را از اهداف این همایش 
دو روزه معرفی و بیان کرد: در این همایش برنامه های 
سال آتی بررسی و به فرماندهان و مدیران راهور ابلاغ می 
شود تا بتوانیم در سال آینده شاهد نظم ترافیکی بیشتر و 

کاهش جان باختگان باشیم.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا خاطر نشان کرد: 
هم اکنون در حال اجرای طرح زمستانه هستیم درحالی 
که امروز شاهد بارش برف در اکثر محورها و نقاط کشور 
هستیم که پیش بینی می شود نزولات جوی در ایام 

نوروز نیز ادامه داشته باشد.
وی خاطر نشان کرد: برای اجرای طرح نوروزی 96 نیز 
در حال آمادگی هستیم که این طرح از 25 اسفند ماه 
سال جاری آغاز و تا پایان 1۴ فروردین سال 96 ادامه 

خواهد داشت.
سردار مهری اضافه کرد: در راستای اجرای طرح نوروزی 
جلسات متعددی با همه دستگاه های امدادی و خدماتی 
برگزار شد تا شاهد آرامش بیشتری برای مسافران نوروزی 
باشیم.وی اشاره کرد: رزمایشی در این خصوص با حضور 

همه دستگاه ها و با محوریت راهور در 2۴ اسفند سال 
جاری برگزار خواهد شد.این مقام عالی انتظامی ادامه داد: 
بیش از یک میلیون و 200 هزار خودرو همچنین ۴00 
هزار موتورسیکلت امسال به چرخه حمل و نقل و ترافیک 
افزوده شده اند، این در حالی است که یک میلیون و 500 
هزار نفر هم تا پایان بهمن ماه گواهینامه جدید گرفته 
اند، بنابراین تمهیدات ترافیکی نوروز امسال متفاوت است.

رئیس پلیس راهور ناجا ادامه داد: در راستای اجرای طرح 
نوروزی 96 از سایر رده های انتظامی نیز به کمک پلیس 
راهور خواهند آمد همه همکارانم در صحنه خواهند بود تا 

سفر خوبی برای هموطنانمان رقم بخورد.
وی عنوان کرد: متأسفانه در نوروز سال گذشته ۷6۷ نفر 
جان خود را از دست دادند یعنی به طور میانگین روزانه 

51 نفر در تصادفات کشته شدند.

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا  اعلام کرد؛

برخورد جدی و قاطع با تخلفات حادثه ساز رانندگان 






